
اولویت داشتن اهداف ملی بر اهداف فراملی
 در سیاست خارجی
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تصمیم جدید
 مجلس درباره حقوق کارگران

با سلام خد مت امام عصر)عج(
شماره 1846/ 8 صفحه/ قیمت 10.000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 7000 تومان
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 اســرائیل با ترور اسماعیل هنیه برای 
چندمین بار به اثبات رســاند، زمانی که 
در تنگنــا و موقعیت پذیرش آتش بس 
بدون دستاورد ویژه ای قرار بگیرد، از هیچ 
ابزاری برای فرار از این تنگنا چشم پوشی 
نخواهد کرد. ســابقاً اشــاره شــده که 
اسرائیل بعد از طولانی شدن و فرسایشی 
شــدن جنگ از حالــت بازیگر عقلائی 
خارج شــده و ســعی می کند از طریق 
ترور فرماندهان ارشــد محور مقاومت، 
ناکامی هــای موجود را جبــران کند و 
کمی خود را از فشــارهای وارده خارج 
کند و از ســمت دیگر سعی  می کند با 

گسترده کردن جنگ و وارد کردن سایر 
اعضای محور مقاومت، آمریکا و اروپا را 
نیز به صحنه جنگ بکشاند؛ بیش از همه 
نتانیاهو به این عامل تمایل دارد. می توان 
گفت حیات سیاسی و مادی نتانیاهو به 

نتیجه  نهایی این جنگ بستگی دارد.
بعــد از انجام عملیــات وعده صادق 
اینگونه گمان می رفــت که بازدارندگی 
مناسب در قبال اســرائیل ایجاد شده 
است اما چند روزی پس از وعده  صادق 
یک  پالس خطرناک صادر شد که شاید 
در میان عامه، جدی گرفته نشد. به پرواز 
درآمدن چند کوادکوپتر در اصفهان که 

با توجه به سخیف بودن آن بیشتر مورد 
تمســخر قرار گرفت اما پیام این چند 
کوادکوپتر این بود: حجم بالای نفوذی 

موساد و اسرائیل در ایران!
نکته تلخ اینجاست که ایران، مجدداً از 

همین جریان نفوذ ضربه خورده است.
حال مجدداً اســرائیل ایران را بر سر 
یک دو راهی قرار داده است: ۱. حمله به 
اسرائیل و احتمال گسترده شدن جنگ 
۲.عدم حمله و پذیرش ترورهای بعدی.

البتــه می تــوان از ســال جــاری 
تحت عنوان سال ترورها یاد کرد که بر 
فرض ادامه دار شــدن جنگ این ترورها 

ادامه خواهد داشت.
پیش فرض پاسخ نظامی ایران:

 یک دید این اســت که ایران بعد از 
ترور شــهید هنیه،  جز پاســخگویی 
چاره ای ندارد، از یک ســو اگر واکنش 
داده نشود ســطح بازدارندگی ایران به 
شــدت تحلیل خواهد رفت و از سمت 
دیگر ممکن اســت تــرور مقامات رده 
بالای کشــور در داخل خود کشــور را 

شاهد باشیم،..

وجه الامتناع  نقد و وجه الامتناع نسیه

انتقام از اسرائیل، چرا و چگونه؟!

ادامه در صفحه 3

گزارش

مهم ترین مطالبه رئیس هیئت مدیره خانه موسیقی؛

وزیر از مجوزهای امضا شده 
دفاع کند

داریوش پیرنیــاکان رئیس 
هیئت مدیره خانه موســیقی 
معتقد است یکی از مهمترین 
مطالبه اهالی موسیقی از وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی این 
اســت که پای امضــای خود 
امورات  انجــام  بــرای  مبنی 

موسیقی از جمله برگزاری کنسرت در شهرهای مختلف، 
انتشــار آلبوم های موسیقی و حمایت از اهالی موسیقی در 

زمینه های مختلف بایستد ...
5

گزارش

عضو شورای اسلامی شهر مطرح کرد:

نجف الگوی ارتقای فرهنگ 
میزبانی مشهد

 عضو شورای اسلامی شهر 
مشــهد گفت: امــروز باید در 
فرهنگ  ارتقــای  خصــوص 
میزبانی، شــهر نجــف را الگو 
قرار داد. همانطور که فرهنگ 
میزبانی در ایام اربعین از سوی 
به شایستگی  عراقی  میزبانان 
جــا افتاده و با همــه وجود از 

زائران امام حسین)ع( در این ایام پذیرایی می کنند، باید این 
فرهنگ در دهه پایانی ماه صفر نیز ...

6

گزارش

رئیــس خانه صنعت معدن 
و تجارت خراســان رضوی از 
اختصــاص تســهیلات برای 
بارگذاری پنل های خورشیدی 
خبر داد و گفت: صنعت باید 
خرج خود را از برق کشور جدا 
کند، راهکار ما در این زمینه، 
استفاده از پنل های خورشیدی 

بر روی سقف سوله کارخانجات است...

 اختصاص تسهیلات بانکی برای راه اندازی پنل های 
خورشیدی جهت تامین برق صنایع

 آیا بارگذاری پنل خورشیدی 
ناجی بخش صنعت می شود

مدیر کل سابق دفتر جمعیت و سرشماری مرکز آمار ایران خبر داد؛

سقط ۱۰۰۰ جنین در روز
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در حال حاضــر ما در موقعیتی هســتیم 
که باید بین تصمیم هــای بد و تصمیم های 
ســخت،یکی را انتخــاب کنیم.تصمیــم بد 
یعنی اولویت قائل شدن برای اهداف فراملی 
سیاســت خارجــی و تصمیم ســخت یعنی 
پیگیری جدی اهداف ملی سیاست خارجی.

سیاست خارجی از مهم ترین وجوه حیات 
اجتماعی و سیاســی یک کشور است،چراکه 
نحوه کنش کشــور در محیــط بیرونی تاثیر 
حیاتی بر تمامی جنبه  های داخلی و خارجی 
آن کشور دارد.درهمین راستا،هرکشوری در 
نظام بین الملل لاجرم نیازمند تعیین اهدافی 
در سیاســت خارجی خود است تا به بهترین 
شــکل ممکن منافــع ملی خــود را تأمین 
کند و نیازهای راهبردی،اقتصادی،سیاســی، 
در  را  اش  فرهنگــی  و  نظامی،امنیتــی 
کوتاه مدت،میان مــدت و بلندمدت برآورده 

نماید.
اهداف سیاســت خارجی کشورها معمولا 
در دو ســطح ملی و فراملی تعیین می شوند.

جمهوری اســلامی ایران نیز اهداف سیاست 
خارجی خود را در دو ســطح ملی و فراملی 
تعیین و تعریــف کرده اســت. اهداف ملی 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران که 
مستقیماً منافع ملی ایران را تأمین می کنند 
عبارت انــد  از: بقــا و امنیت ملی؛اســتقلال 
و حاکمیــت ملی؛کســب و افزایــش قدرت 
اعتبــار  اقتصــادی؛  رفــاه  و  ملی؛توســعه 

بین المللی.
از طــرف دیگر،اهــداف فراملی سیاســت 
برای  ایــران  اســلامی  خارجــی جمهوری 
شــکل دادن به محیط خارجی مناســب و 
ایجاد شــرایط و وضعیت مطلوب بین المللی 
در خــارج از قلمرو ســرزمینی جهت تأمین 
منافع ملی ایران پیگیری می شــوند. اهداف 
فراملی در چارچــوب منافع معطوف به نظم 
اســلامی  ایدئولوژیک جمهوری  و  جهانــی 
ایران تعیین و تعریــف می گردند.به گونه ای 
که تأکید و تمرکز آن هــا بر چگونگی تغییر 

و اصلاح نظم مســتقر بین المللی است.حفظ 
اسلامی،وحدت  انقلاب  اســلام،صدور  کیان 
جهان اسلام،تشکیل جامعه جهانی اسلامی، 
از جمله مهم ترین اهداف فراملی سیاســت 

خارجی جمهوری اسلامی ایران هستند.
بحث اصلی این اســت کــه باید در تعیین 
اهداف سیاست خارجی اولویت بندی کنیم.به 
گونه ای که اهداف ملی سیاست خارجی باید 
اولویت اول و فوری داشــته باشند و اهداف 
فراملــی سیاســت خارجــی در درجه دوم 

اهمیت قرار داشته باشند.
در تعیین اهداف باید به ســه نکته اساسی 
دقت داشت.اول اینکه اهداف تعیین و تعریف 
شده مبتنی بر واقعیات باشند.در این زمینه 
باید توان داخلــی و محدودیت های بیرونی 
را در نظــر داشــت.دوم اینکه، اهــداف باید 
قابل دسترســی باشــند.اینکه ما اهدافی را 
تعیین و تعریف کنیم اما قابلیت دســتیابی 
نداشــته باشــند جز هدررفت منابع حاصلی 
دربرنخواهد داشت.سوم اینکه برای دستیابی 
به اهداف تعیین و تعریف شــده مدت زمان 

مشــخصی را درنظر بگیرم.قرار نیست که ما 
هدف یــا اهدافی را برای مــدت های مدید 
و طولانی در دســتور کار داشــته باشــیم و 
مشــخص نباشــد که در چه بازه زمانی آن 
هدف یا اهداف باید محقق گردند. در مباحث 
آینده  پژوهی و آینده نگاری با تقسیم آینده 
بــه آینده  های کوتاه مدت،میان مدت و بلند 
بر مشــخص کردن زمان برای تحقق اهداف 
تاکید شــده اســت.اگر ما  تحقــق هدف یا 
اهدافی را به آینــده بلند مدت موکول کرده 
باشیم باید در نظر داشــته باشیم که آینده 
بلند مدت از حدود ۵۰ سال شروع میشود و 
بسته به نوع اهداف تا بازه زمانی ۱۰۰۰ سال 
نیز امتداد می یابد.۵۰ سال برابر با یک نسل 
است و منطقی نیست که یک نسل یا بیشتر 
را معطل تحقق اهدافی نماییم که مشــخص 

نیست قابلیت تحقق یافتن را دارند یا خیر.
 منطق کنش عقلانــی در نظام بین  الملل 
آنارشــیک که قانون جنگل برآن حاکم است 
و تمامی کشــورها در تلاش هســتند سهم 
بیشــتری از منابع و قدرت را کســب کنند، 

ایجــاب میکند کــه اولویت با اهــداف ملی 
سیاست خارجی باشــد که مستقیما منافع 
ملــی را تأمین می کنند. زمانی که کشــوری 
توانســت به تمامی یا بخــش اعظم اهداف 
تعیین شــده سیاست خارجی خود در سطح 
ملی، دســت یابد، می تواند اهــداف فراملی 
سیاســت خارجی خود را با قدرت پی گیری 

نماید.
طبیعــی اســت جمهوری اســلامی ایران 
ناگزیر اســت برای پیگیری و تحقق اهداف 
فراملی سیاست خارجی خود،توان و ظرفیت 
خود را به کارگیرد. این در حالی اســت که 
در نظــام بین الملــل هیچ کشــوری توان و 
ظرفیت و منابع نامحــدودی ندارد.ایران نه 
تنها توان،ظرفیــت و منابع نامحدودی ندارد 
بلکه کاملا برعکس،در شرایط کنونی ظرفیت 
بســیار محدودی به ویژه در زمینه اقتصادی 
دارد. بنابراین جمهوری اســلامی ایران ناچار 
است توان،ظرفیت و منابع بسیار محدود خود 
را در دو جهت ملــی و فراملی هزینه نماید.

این شــیوه عملکرد باعث شده که جمهوری 

اســلامی ایران نه تنها قادر به تحقق اهداف 
فراملی سیاســت خارجی خود نشــود بلکه 
در رســیدن به اهداف ملی سیاست خارجی 
خود)کســب و افزایش قدرت ملی،توسعه و 
رفاه اقتصادی، اعتبــار و وجهه بین المللی( 

نیز ناکام بماند.
تجربه نشــان داده چنانچه توان،ظرفیت 
و منابع در مســیر درســت هدایت شــوند 
و از هدررفت آن ها در مســیرهای اشــتباه 
جلوگیری شــود، می توان به اهداف بزرگ 
بارز این قضیه،کشــور  دســت یافت.نمونه 
آلمــان اســت.آلمان در فاصله ســال های 
۱۹۱۹ تا ۱۹۳۹ توانست  با تجمیع منابع و 
ظرفیت خود در خدمت اهداف ملی سیاست 
خارجی اش به چنان قدرتی دســت یابد که 
به کابــوس قدرت های بزرگ جهانی تبدیل 
شود. اما همین آلمان طی سال های ۱۹۳۹ 
تا ۱۹۴۵، با پراکنده نمودن توان، ظرفیت و 
منابع خود در قالب اهداف فراملی سیاست 
خارجــی اش،نه تنها تمامی دســتاوردهای 
خود را از دست داد بلکه عملا متلاشی شد.

شرایط فعلی کشــور ما به گونه  ای است 
کــه تقریبــا در تمامی حوزه  هــا از قبیل، 
نفــت و گاز،برق،حمــل و نقل،مســکن و 
راه،بهداشت،کشــاورزی و صنعــت نیاز به 
ســرمایه  گذاری هــای کلان داریــم تا به 
وضعیت مطلوب برســیم. درچنین شرایطی 
ناگزیریــم اهداف ملی سیاســت خارجی را 
در اولویت قرار دهیــم و تمام توان،ظرفیت 
و منابع مــان را در جهت تحقق اهداف ملی 
سیاست خارجی بسیج نماییم و از پراکنده 
نمودن منابع در جهت تحقق اهداف فراملی 

سیاست خارجی اجتناب نماییم.
در حــال حاضر ما در موقعیتی هســتیم 
که باید بیــن تصمیم های بد و تصمیم های 
ســخت،یکی را انتخــاب کنیم.تصمیم بد 
یعنــی اولویت قائل شــدن بــرای اهداف 
فراملی سیاســت خارجی و تصمیم سخت 
یعنی پیگیری جدی اهداف ملی سیاســت 

خارجی.

اولویت داشتن اهداف ملی بر اهداف 
فراملی در سیاست خارجی ت

اس
سی

یک فعال سیاســی گفــت: اصولگرایان 
معتدل به جمهوری اســلامی معتقدند اما 
پایداری ها تشــکیل حکومت اســلامی را 
دنبال می کنند بنابراین اینها اساســا نمی 

توانند با هم کنار بیایند.
جبهــه پایــداری و ســعید جلیلــی در 
انتخابات ریاســت جمهوری حســابی گرد 
و خــاک کردنــد. آنها وقتی همــه جریان 
اصولگرایی جمع شــدند و از سعید جلیلی 
خواســتند تا بــه نفع محمدباقــر قالیباف 
کنار بکشــد اما محکم ایستادند و به همه 
خواسته ها و درخواست ها نه گفتند. بعد از 
انتخابات نیز با وجود شکســت، روزی نبود 
که سعید جلیلی پزُ ۱۳.۵ میلیون رأی اش 
را ندهد، حتی برای پزشــکیان شاخ و شانه 
هم کشــید که اگر به حرفش گوش نکند 
روزهای ســختی را در دولت تجربه خواهد 
کرد. این رویکرد ادامه یافت تا باد غب غب 
پایداریون و جلیلیون در جلسه رأی اعتماد 

به وزرای پیشنهادی حسابی 
خالی شــد، آنها بــاور نمی 
کردند که محمدباقر قالیباف 
به  اصولگــرا  نماینــدگان  و 
دهند،  رأی  پزشکیان  کابینه 
از این رو نتوانستند عصبانیت 

شان را پنهان کنند.
گفت وگو  در  صوفــی  علی 
با خبرنگار نامــه نیوز درباره 
جدایی اصولگرایی از پایداری 
گفــت: از اواســط دهه ۹۰ 
اصولگرایی  جریــان  حرکت 
گفتمانش  نوگرایی  سمت  به 
شــروع شــد و امــروز یک 
آشــکاری  و  علنی  مرزبندی 
را بین پایداری و اصولگرایان 

معتدل مشاهده می کنیم.
وی بــا بیان اینکه پایداری نتوانســت از 
جمــع اصولگرایان معتــدل یارگیری کند، 

افزود: آقای علی لاریجانی در تقابل با تفکر 
جبهه پایداری موضوع »خالص ســازی« را 
مطرح کرد. پایداری ها توهم داشــتند که 

ســکان قوه مجریه را نیز 
با سعید جلیلی در اختیار 
می گیرنــد و با این اتفاق 
شان  دست  کشــور  دیگر 
است، بر همین اساس خود 
را در آســتانه پیاده سازی 
و  اســلامی  ایده حکومت 
حذف جمهوریت نظام می 

دیدند.
این فعال سیاسی اصلاح 
طلب بــا اشــاره به نقش 
ســناریوهای  شدن  برآب 
جبهه پایداری برای تنش 
آفرینــی در جلســه رأی 
اعتمــاد وزرا اظهــار کرد: 
جلسه  در  پزشکیان  آقای 
هوشمندی  با  اعتماد  رأی 
پایــداری هــا را منــزوی کــرد بنابراین 
طبیعی اســت که امروز پایداری ها از این 

روند عصبانی باشــند و به آقای قالیباف و 
اصولگرایان معتدل حملــه و آنها را مقصر 

معرفی کنند.
وی درباره احتمال الحاق دوباره پایداری 
به جریان اصولگرایی بیان کرد: پیوند دوباره 
بین پایــداری و اصولگرایــان امکان پذیر 
نیســت چون آنها صاحب دو تفکر هستند. 
اصولگرایان معتدل به جمهوری اســلامی 
معتقدند اما پایداری ها تشــکیل حکومت 
اســلامی را دنبال می کنند بنابراین اینها 

اساسا نمی توانند با هم کنار بیایند.
صوفــی درباره ادعای مالکیــت پایداری 
روی سبد رأی ۱۳.۵ میلیونی سعید جلیلی 
گفت: این سبد رأی با وعده، وعید و ارعاب 
به دســت آمد. طوری پایــداری ها وانمود 
کردنــد که ســعید جلیلی بــه مثابه نظام 
است و اگر رأی نیاورد وقایع تلخی رخ می 
دهد بنابراین در یک شرایط عادی پایداری 

نهایتا ۴ میلیون رأی داشته باشد.

شکاف بین پایداری و اصولگرایی 
ترمیم پذیر نیست
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سیدمحمد شفیعی

 از ســمت و سوی دیگر بحث اعتبار ایران 
در محیط بین الملل نیز مطرح بوده و مهم تر 
آنکه بر خلاف حمله به کنسولگری ایران در 
خاک ســوریه، این بار حمله در داخل خاک 
ایران رخ داده و یک مهمان خارجی بلندپایه 
نیز که مســئولیت حفاظتش بر عهده ایران 
بوده ترور شــده اســت. اگر بعد از حمله به 
کنســولگری ایران در سوریه امکان این بود 
که از طریق پراکســی های منطقه ای پاسخ 
داد، این بار ایــران نمی تواند به گزینه اقدام 
از طریق پراکســی ها فکر کنــد. با توجه به 
موضع گیری مقامات سیاسی ایران نیز به نظر 
می رسد پاسخ ایران قطعا اتفاق خواهد افتاد.

حال بر فرض پاسخ نظامی این پاسخ باید 
چگونه باشد؟

ترور شهید هنیه نشان داد که  ایران نیازمند 
پاســخی سنگین تر نســبت به آنچه در وعده 
صادق رخ داد اســت. کمی بعید است که ایران 
بلافاصله پاسخ دهد کما اینکه حدود ۲۸ روز از 
ترور هنیه گذشته و ایران فعلا با  ایجاد جنگ 
روانــی در حال طی کردن اســت و با حملات 
هماهنگ شــده مقطعی حزب الله  بازی روانی 

با اســرائیل را تشدید  می کند و احتمالا سپس 
اقدام به حمله علیه اســرائیل  می کند )البته بر  
این پایه استوار اســت که ایران بخواهد پاسخ 
نظامی دهد(. اما عملیات احتمالی باید به لحاظ 
کیفیت بالاتر از وعده صادق باشــد. به عنوان 
مثال اگر در وعده صادق ۱۰۰ موشک شلیک 
شــده که ۴۰ موشک اصابت کرده در عملیات 
جدید می توان ۷۰ موشک شلیک کرد اما ۵۰ 
تای آن اصابت کند و مراکز نظامی و تاسیساتی 
اســرائیل مورد هدف قرار گیرد ، در هر صورت 
عملیات احتمالی باید با کیفیت بیشتری باشد. 
از سمت دیگر با توجه به حجم اعتراضات علیه 
نتانیاهو و اختلاف ساکنین سرزمین های اشغالی 
با وی و چند دستگی در حزب لیکود و افزایش 
اختلافات وی بــا گالانت، ایران باید از ظرفیت 
موجود اســتفاده کند تا در عملیات احتمالی 
بتواند افکار عمومی در سرزمین های اشغالی را 
بیشتر از گذشته علیه نتانیاهو کند و چالش های 
داخلی را برای نتانیاهو افزایش دهد. مسئله ای 
هم که ایران باید مدنظر قرار دهد که علاوه بر 
افزایش کیفیت عملیات نظامی  اش و وارد کردن 
خسارات به اسرائیل، حمله اش به گونه ای باشد 
که بازدارندگی را ایجاد کرده و از ســمت دیگر 
مانع از گســترش درگیری و ادامه دار شــدن 
درگیری ها شود. اگر درگیری ها ادامه پیدا کند 
و دامنه جنگ  گسترده شود، هر چقدر هم که 
کیفیت عملیات بالا باشد، باز اسرائیل به مقصود 

اصلی خود خواهد رسید.
حمله ایــران نیز می تواند چنــد جانبه و با 
همکاری پراکسی های مستقر در عراق، سوریه، 
لبنان و یمن باشد تا از ۵ جهت اسرائیل مورد 
حمله قرار گیرد، البته در این  به ممکن اســت 
اقداماتی نیز علیــه برخی از پایگاه های نظامی 
آمریکا نیز صورت بگیرد برای موازنه با آمریکا که 
این هم توسط برخی گروه ها نظیر حشدالشعبی 

در حال انجام است.
البته ایران برای گرفتن بهانه از سایر کشورها، 
طبیعتا منازل مســکونی و غیر نظامی را مورد 
هدف قرار نخواهد داد و هدف قرار دادن اماکن 
نظامی – تاسیســاتی و یا مقامات اســرائیل 

محتمل به نظر می رسد.
از سوی دیگر با توجه به اینکه از سال جاری 
تحت عنوان سال ترورها یاد کردیم و سابقاً هم 
اشاره کردیم که ایران باید به لحاظ امنیتی در 
داخل و خارج )حفاظت از مستشــاران خود( 
برنامه های محکم تری اتخــاذ کند، به بازبینی 
در بحث امنیتی در داخل و خارج کشــور بعد 
از انجام عملیات احتمالی نیاز است. زیرا احتمال 
ترور فرماندهان محور مقاومت و مستشاران ایران 
همچنان وجود خواهد داشت و از سمت دیگر 
ممکن است اسرائیل به تلافی مراکز تاسیساتی 

و هسته ای ایران را مورد هدف قرار دهد.
راه  دیگر انتقام ایران جدای از حمله نظامی

آتش بس و پایان جنگ:
آمریکا با توجه به بحرانی تر شــدن شــرایط 
منطقه از طریق واســطه های متعدد خواستار 
خویشتنداری ایران شده است و از سمت دیگر 
سعی دارد تا با وارد کردن بمب افکن  های خود 
به منطقه، نقش موازنه ایجاد کند تا هم جلوی 
ایران و هم جلوی اسرائیل را بگیرد. ایران اکنون 
می تواند از این ابزار انتقام و حق  مشــروع خود 
برای پاسخ دهی به عنوان اهرم استفاده کند و با 
توجه به فرایند مذاکرات صلح و آتش بس بین 
حماس و اسرائیل، دو وجه الامتناع نقد و نسیه 
را  پیــش روی آمریکا بگذارد تا از حمله نظامی 

منصرف شود.
وجه الامتنــاع  نقــد: وجه نقــد آن تصویب 
آتش بس می تواند باشد. شکل گیری آتش بس 
دشــمن مســتقیم ایران در منطقه  را گرفتار 
بحران هــای داخلی سیاســی – اجتماعی 

می کنــد و حزب لیکود را در عرصه سیاســی 
اسرائیل با مخاطرات جدی روبه رو خواهد شد 
و از سمت دیگر اسرائیل بدون هیچ دستاوردی 
جنگ را به پایان خواهد رســاند. تخریب غزه 
دستاورد خاصی نیســت کمااینکه در مراحل 
گذشته و جنگ های گذشته نیز این اتفاق رخ 
داده است و ترور فرماندهان مقاومت نیز شاید 
تا حدودی دستاورد قلمداد شود اما به آنگونه 
نیســت که بتواند بر روی آن مانور دهد. زیرا 
برای هر یک از فرماندهان ترور شده جانشینی 
در حد یا بالاتر انتخاب شده مانند جایگزینی 
یحیی ســنوار با شــهید هنیه و تهدید اصلی 
برای اسرائیل که حماس است همچنان پابرجا 

باقی مانده است.
این گونه ایران می تواند نقشی تعیین کننده در 
آتش بس ایجاد ایفا کند و عامل اثرگذار باشــد. 
آمریــکا نیز با توجه به اوضــاع منطقه و خطر 
گسترش درگیری ها از یک سو و از سوی دیگر با 
توجه به اعلام آمادگی چین برای پیشبرد فرایند 
آتش بس و ایفای نقش، مجدداً توجه خود را به 
سمت خاورمیانه معطوف کند تا از وزنه شدن 
بیش از حد چیــن در منطقه جلوگیری کند و 
از سمت دیگر نشــان دهد که همچنان عامل 

خارجی تعیین کننده در منطقه است.
با توجه به ایــن اوصاف، ایران می تواند این 
وجه الامتناع را نقد کند. البته پذیرش و ایجاد 
آتش بس با دو مشکل روبه روست: ۱. شخص 
نتانیاهو که می داند با پذیرش آتش بس حیات 
سیاسی و حتی مادی خود را از دست خواهد 
داد ۲ . باز شــدن جبهه جدیــدی در جنگ 
روسیه و اوکراین و عملیات غافلگیرانه اوکراین 
در خاک روسیه که بعد از جنگ  جهانی دوم 
بی سابقه بوده است که پوتین را مجبور کرده 
بعد از ۱۳ سال به چچن سفر کند و دست به 
دامان ســربازان چچنی خود شود و از سویی 

بیشتر از هر کشور دیگری تمایل دارد جنگ 
فعلی در خاورمیانــه ادامه یابد. چون با اتمام 
جنگ بین حماس و اســرائیل، مجدداً کانون 
توجهات به ســمت شــرق اروپا و روســیه و 
اوکراین خواهد رفت که این مطلوب مســکو 

نیست.
وجه الامتناع  نسیه: اما وجه الامتناع نسیه که 
کمی زمانبر است می تواند امتیازگیری ایران از 
آمریکا در بحث تحریم و اقتصاد باشــد. البته 
با به کاربــردن این اهرم که اگر در صورت نقد 
شدن آتش بس و عدم حمله ایران، امتیازاتی که 
به ایران در قبال عدم تلافی داده شــده، عملی 
نشــود، ایران این حق را دارد تا با توجه به حق 
مشروع خود برای پاســخ دهی به اسرائیل، در 

زمان مقتضی اقدام به تلافی کند.
شــرایط آتش بس با توجه به موارد  یاد شده 
کمی پیچیده است و بازیگران مختلف دخیل در 
این جریان همگی بر سر دو راهی و یا سه راهی 
مانده اند و از ســویی ایران نیز فعلا با پیشبرد 
تاکتیک جنگ روانی و اقدامات حزب الله منتظر 
نتیجه نهایی آتش بس است تا پس از آن اقدام 
به گرفتن تصمیم نهایی کند اما آنچه از اظهارات 
مقامات ایران برآیند می شود این است که گزینه 
نظامی روی میز اســت )حال آنکه باید دید بر 
فرض اقدام نظامی، شدت آن در حد وعده صادق 
خواهد بود یا بیشتر و یا حتی کمتر از آن( و از 
بین نرفته و نیم نگاهی نیز به جریان مذاکرات 
آتش بــس دارد و احصا امتیازات مدنظر خود را 

دارد.
بــه طور کل و طبق مطالب نوشــته شــده 
می توانیم نحوه انتقام ایران را در دو دسته سخت 
و نرم تقســیم کنیم و اینکه در نهایت انتخاب 
اینکــه کدام یک مطلوب ایران خواهد بود و در 
اصطلاح عامیانه به صرفه تر است با مقامات ایران 

خواهد بود .

وجه الامتناع  نقد و وجه الامتناع نسیه

انتقام از اسرائیل، چرا و چگونه؟!
ی

رج
خا
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علی بمان اقبالی زارچ

جهان سیاست در حالی بحران های متعدد 
و متکثری را تجربه می کند که  همانند رشد 
تکنولوژی بر سرعت تحولات سیاسی و امنیتی 
افزوده شده و عرصه بین الملل درگیر بحران 
هــای پیچیده و بغرنج، عمدتــا در محوریت 

اورآسیاست. 
در منطقه قفقاز تحولات جدید در ســال 
۱۴۰۰ با عملیات آذربایجان در ارمنســتان 
شروع شــد و هدف غایی در این رقابت بین 
محور ترکی – آذری و ارمنســتان و روسیه، 
داشتن ســهم بیشتر در تســلط بر منطقه 
اورآسیاســت که دارای اهمیت ژئوپلتیک و 

ژئواکونومیک است. 
در شرایط جدید که شاهد بروز نشانه های 
جنگ گرم و ســرد جدید بین روسیه و غرب 
هستیم، قفقاز جنوبی به عنوان کانون مهمی 
مــورد توجه طرفین اســت و روس ها تلاش 
می کننــد که علی رغم گرفتــاری در بحران 
اوکراین، نقش و توانمندی خود را در منطقه 
در رقابــت بــا آمریکا، ترکیــه و حتی چین 
افزایش دهند و به گونه ای تمام عیار تحرکات 
کشورهای همسایه که گرایشی به ناتو دارند را 
کاملا تحت نظر بگیرند. البته هر کدام از این 
کشورها اهداف خود را تأمین امنیت و مقابله با 

تروریسم و مهاجرت و... اعلام می کنند.
از طرفی روس ها به گونه کلی اعتقاد دارند 
کــه منطقه نباید به کانونی اساســی و مرکز 

تحرکات ناتو تبدیل شود و از طرف دیگر ناتو، 
امریکا و کشورهای غربی هم معتقدند اگر به 
منطقه وارد نشــوند، روس ها با بهره گیری از 
اهرم های اساسی خود در کشورهای منطقه و 
ظرفیت ها و توانمندی های اقتصادی و انرژی 
به این کشورها فشار بیشتری می آورند و نفوذ 
خود را در این کشورها توسعه می دهند. البته 
این محور اورآســیا بحران های نهفته زیادی 
ازجمله ترانس نیســتر، اوستیای جنوبی، قره 
باغ، نزاع مرزی تاجیکســتان و قرقیزستان و 
غیــره در درون دارد که پدیده جدایی طلبی 
را در منطقه تقویت کرده است. رسیدگی به 
این بحران ها و دستیابی به راه حل درازمدت 
از اولویت های جمهوری اسلامی ایران و دیگر 
قدرت های منطقه ای و حتی مسئول سیاست 
خارجــی اتحادیه اروپاســت. به طور کلی در 
بحران جدید، قربانی اصلی ملت ها و کشورهای 
منطقه خواهند بود و واقعیت مهم این است که 
چنانچه رهبران روسیه، آذربایجان و ارمنستان 
و دیگر کشــورهای منطقه از درایت و کفایت 
سیاسی و حکمرانی قوی برخوردار باشند، به 
راحتی می توانند از بروز فاجعه عظیم و ویرانگر 

پیشگیری کنند.
به طور کلــی منطقه قفقــاز جنوبی نقش 
برجسته ای در ژئواســتراتژی و ژئواکونومی 
محور اوراســیا دارد . به هــر حال این منطقه 
از دیرباز حوزه تمدنــی ایران بوده و تحولات 
مختلفی را در مقاطع مختلف تاریخی تجربه 
کرده و اکنون هم به عنوان یک منطقه مهم 

حائل بین دو دریای ارزشــمند دریای سیاه و 
خزر قرار دارد و درواقع، می توان گفت نقش 
بســیار مهمی در مباحث کریدورها، انتقال 
انرژی و اساسا صلح و ثبات و توازن منطقه ای 
داشــته و دارد. پس از شروع بحران اوکراین و 
اعمال تحریم های تمام عیار غرب علیه روسیه، 
روابط باکو و مسکو، منسجم و قوی تر شده و 
در سال های اخیر هم، روندی صعودی داشته و 
روز به روز بر ابعاد سیاسی، فرهنگی، اقتصادی 

و امنیتی روابط طرفین افزوده شده است. 
سفر اخیر رئیس جمهوری روسیه، که یک 
سفر تعریف شــده در روابط دو کشور است بر 
اساس توافقات قبلی انجام شده و همانطور هم 
که اشاره شده موضوعاتی مهم در دستور کار 
طرفین بوده است، از جمله در حوزه صادرات 
انرژی روســیه و تامین کالاهای مورد نیاز، با 
توجــه به شــرایط تحریمی خاص روســیه. 
طبیعیســت که با توجه بــه اتفاقاتی که در 
منطقه کورسک روسیه رخ داده و تهاجمی که 
ارتش اوکراین،در منطقه داشته ، پوتین کمافی 
السابق با رویکرد صبر استراتژیک، که همواره 
در رهبری سیاسی خود نشان داده، اینجا هم 

رفتار کند.
در موضوع ایجاد کریــدور موهوم زنگزور، 
برخی از کشورهای منطقه از جمله آذربایجان 
و کشــورهای بیرونی مثل روســیه و ترکیه 
اهداف و منافعی را دنبال می کنند که به طور 
طبیعی به نفع امنیت درازمدت منطقه نبوده 
و نخواهد بود؛ لذا دولت ارمنستان هم، به آثار 

ســوء این موضوع پی برده و مخالفت خود را 
اعلام کرده است. با توجه به تحولات میدانی 
و مواضع رسمی سران جمهوری اسلامی ایران 
که در سطوح مختلف و حتی در سطح مقام 
معظم رهبری در چند مرحله به مقامات طراز 
اول این کشورها از جمله روسیه، ارمنستان، 
آذربایجان و ترکیه اعلام شــده است، به نظر 
می رسد، چندان جایی برای عملیاتی شدن 
این کریدور موهوم وجود ندارد؛ چرا که طبیعتا 
هر گونه تغییر در جغرافیای منطقه، مرزها و 
اساسا ژئواســتراتژی منطقه، به هیچ عنوان 
برای جمهوری اســلامی ایران پذیرفته شده 
نیســت؛ چرا که همواره یکــی از اصول مهم 
سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایران، 
حفظ تمامیت ارضی کشــورها و عدم تغییر 
مرزها و ژئواستراتژی مناطق مختلف از جمله 
این منطقه بوده است که نقش مهمی در صلح 

و ثبات منطقه ایفا می کند .
به طور خلاصه، کشورهای منطقه قفقاز و 
آسیای مرکزی خواســته یا ناخواسته دوران 
حساســی را تجربه می کنند کــه به نوعی 
منافع این کشــورها را وجه المصالحه قدرت 
های خارجی به ویژه ترکیه، فرانســه، آمریکا، 
روسیه و غرب قرار داده است. حتما تحولات 
اخیر دســتاورد قابل ملاحظه ای برای مردم 
منطقه نخواهد داشت یا حداقل هیچ کشوری 
برنده حوادث اخیر نخواهد بود. موضوع مهم تر 
ایــن که این تحولات به روند فعالیتی اقتصاد 
کشــورها لطمه جدی زده و در درازمدت بر 

میزان رشد اقتصادی و تامین نیازهای انرژی 
اروپا و کالاهای اساسی تاثیرگذار است؛ مضافا 
که دیگر فعالیت ها از جمله صنعت توریسم را 

نیز با رکود جدی مواجه می کند. 
همچنین باید اذعان کرد که مرحله جدیدی 
از جنگ سرد شــروع شده که با تغییر نقشه 
ژئواستراتژی جهانی می تواند ضمن جابه جایی 
نقش اجزای پازل قدرت در شرق اروپا، قفقاز 
و آسیای مرکزی، عواقب خطرناکی از جمله 
تغییر مرزها و حتی آغاز اولین جنگ فرامنطقه 
ای در هزاره سوم میلادی برای بشریت داشته 

باشد. 
جمهوری اسلامی ایران در سال های اخیر 
تحرکات سیاسی و اقتصادی قابل توجهی در 
منطقه داشــته که تایید کننده تداوم مواضع 
متــوازن بیطرفی فعالانه با هــدف رایزنی با 
رهبران کشورهای منطقه و تقویت همکاری 
های همه جانبه است که در اظهار نظر دکتر 
عراقچی وزیر جدید امــور خارجه نیز بر آن 

تاکید شده است.
به هر حال کشــورمان ضمــن رصد دقیق 
تحولات، اتخاذ مواضع شایســته و به موقع؛ 
رویکرد مهم تشــویق طرفین به حل و فصل 
اختلافات مرزی و ارضی طرفین با محوریت 
گفت وگو و مبنا قرار دادن کنوانســیون ها و 
مقررات بین المللی ســرلوحه امور قرار داده 
چرا که ترقی و تعالی تمــام عیار منطقه در 
گرو برقراری صلح پایــدار و اعتماد توامان با 

مشارکت جمعی است. 

دالان موهوم زنگزور

میل مخاطره آمیز مسکو و باکو
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طلای جهانی در قله لنگر انداخت
قیمت طلا روز گذشــته چهارشــنبه 
)۲۸ اگوســت( تغییر چندانی نداشت، اما 
چشم انداز کاهش قریب الوقوع نرخ بهره 
در ایالات متحده و تقاضای پناهگاه امن با 
توجه به بحران خاورمیانه، آن را نزدیک به 
بالاترین رکورد هفته گذشته باقی گذاشت.

به گزارش ایســنا، هر اونــس طلا در 

۲۵۲۴ دلار و ۸۸ سنت ثابت بود. شمش 
در ۲۰ آگوســت به رکورد ۲۵۳۱ دلار و 
۶۰ سنت رســید. قیمت طلای آمریکا با 
۰.۳ درصد افزایش بــه ۲۵۶۰ دلار و ۲۰ 
سنت رسید. بر اساس صورتجلسه، اعضای 
هیئت مدیره ناظر بر بانک های شیکاگو و 
فدرال رزرو نیویورک به کاهش یک چهارم 

درصدی نرخ کاهش بانک مرکزی در ماه 
جولای رأی مثبت دادند. بر اســاس ابزار 
CME FedWatch، معاملــه گران 
بــا احتمال ۶۷ درصد کاهش ۲۵ واحدی  
و حدود ۳۳ درصــد احتمال کاهش ۵۰ 
واحدی در کاهش قیمت فدرال رزرو برای 

ماه آینده قیمت گذاری کرده اند. 

صنعت  خانه  رئیس 
تجــارت  و  معــدن 
از  رضوی  خراســان 
تسهیلات  اختصاص 
برای بارگذاری پنل های 
خورشــیدی خبر داد و 
گفت: صنعت باید خرج 
خــود را از برق کشــور 
جدا کنــد، راهکار ما در 
این زمینه، اســتفاده از 
بر  خورشیدی  پنل های 

روی سقف سوله کارخانجات است.
به گزارش صبح امروز ، در نشســت 
ماهانــه انجمن هــای صنایــع همگن 
خراســان رضوی در هتل نوین پلاس 
مشهد تعدادی از صاحبان صنایع به طرح 
دغدغه های خــود در خصوص ناترازی 
انرژی برق پرداختند و برای برون رفت 
از این شــرایط وخیم و کاهش صدمات 
ناشی از قطع برق راه کارهایی ارائه دادند 
، مدیر عامل شــرکت نیان الکترونیک 
مشهد در این جلسه بیان کرد: همه ما 
میدانیم قطع برق چه مشکلاتی زیادی 
برای بخش صنعت ایجاد کرده اســت 
در حالی که صنایع تنها یک ســوم برق 
موجود در شبکه را استفاده می کنند اما 
متاسفانه ۲۵ درصد از سهم ۳۳ درصدی 
قطع برق استان روی شانه بخش صنعت 
افتاده است . محمد علی چمنیان گفت:  
با توجه بــه اطلاعات و اخبار موجود در 
کل کشــور معضل قطع برق همچنان 
وجود دارد و به این زودی نیز این بحران 
رفع نمی شود و ما مجبور هستیم برای 

بقای صنعت و حرفه خود روی توســعه 
طرح های تجدید پذیر جهت تولید برق 

سرمایه گذاری کنیم .
 یکی دیگر از ســخنرانان این جلسه 
خواستار تشکیل شرکت تعاونی جهت 
راه اندازی پنل های خورشیدی برای رفع 
ناترازی انرژی برق شد و پیگیری جهت 
وصول مطالبات تولیــد کنندگان برق 
بخش خصوصی از شرکت برق مشهد را 

ضروری دانست . 
*دولت به وظایف قانونی خود جهت 

تامین برق صنایع عمل کند*
 غلامعلی رخصت مدیر عامل شرکت 
مهتا توس یکــی دیگر از ســخنرانان 
بخش صنعت بود . وی خواســتار عمل 
به وظایف قانونی دولت در زمینه تامین 
انرژی شد و تقاضا کرد در خصوص آفرها 
و تخفیفات دولتی در صورت ورود بخش 
خصوصی در تولید انرژی برق شــفاف 
سازی شود ، رخصت با گلایه از قوانین 
و دســتورالعملهای نابجــا در خصوص 
واردات تجهیزات و ماشــین آلات جدید 
در بخش صنایع گفت: هشت ماه هست 
که دولت اجازه ورود ماشین آلات جدید 
را نمی دهد ، به چــه دلیل دولت برای 
نوسازی صنایع جلوی واردات را گرفته 
اســت مگر غیر از این است که ماشین 
آلات فرســوده انرژی برق بیشتری نیز 

مصرف می کند .
وی در ادامه ســخنانش گفت:نقش 
دولــت در جبران خســارت واحد های 
تولیدی بــا توجه به مالیــات و ارزش 
افــزوده ای کــه از صنایــع و واحدهای 

تولیدی هر ساله دریافت می کند، کجا 
دیده شده است.

یکی دیگــر از صاحبــان صنایع در 
این جلســه خواهان مســتثنی شدن 
واحدهای تولیــدی و صنعتی  از برنامه 
قطعی برق در بخش صنعت شــد که 
در واحد خــود اقدام بــه تولید انرژی 
برق می کنند و طرح ســوال کرد ،چرا 
بخــش تجاری را مجبــور نمی کنید تا 
در زمینــه تولید برق ســرمایه گذاری 
کند. زیرا مشــارکت صاحبان صنایع و 
بنگاه های تولیدی در زمینه تولید برق 
یقینا باعث افزایش قیمت تمام شده کالا 
می شود و این یعنی فشار بر توده مردم 
به عنوان مصرف کننده نهایی ، وی در 
ادامه سخنانش با گلایه از قوانین بخش 
دولتی که همچون ســدی در مسیر به 
روز رســانی تجهیزات صنعتی است ، 

تصریح کرد:
بسیاری از ماشین آلات بخش صنعت 
فرسوده اســت برای همین انرژی برق 
بیشتری نیز استفاده می کند اما دولت 
تســهیلات خاصی برای بروزرسانی این 

تجهیزات در نظر نگرفته است 
*ارائه تسهیلات بانکی جهت بارگذاری 
پنل های خورشیدی جهت تولید برق 

به صنایع استان*
رئیس خانه صنعــت معدن و تجارت 
خراســان رضوی در این جلســه گفت: 
مســئله کمبود شــدید و قطع مکرر، 
بی برنامه و بدون اطلاع قبلی برق صنایع، 
برخــلاف قانون و مصوبه مجلس بوده و 
متأســفانه ۹۰درصد بار این کمبود، بر 

دوش تولید تحمیل شده است.
فیــروز ابراهیمــی افــزود: دولــت 
توانایی مالی ســرمایه گذاری در حوزه 
ایجــاد نیــروگاه را نــدارد و در صورت 
سرمایه گذاری نیز، زود بازده نخواهد بود 
و بین ۳ تا ۷ ســال زمان نیاز دارد تا به 
بهره برداری برسد. ابراهیمی  با بیان اینکه 
صنعت باید خرج خود را از برق کشــور 
جدا کند، گفت: راهکار ما در این زمینه، 
استفاده از پنل های خورشیدی بر روی 

سقف سوله کارخانجات است.
وی ادامه داد: بر این اساس، هر واحد 
صنعتی به ازای هــر ۱۵۰۰ متر زیربنا، 
می تواند ۱۰۰ کیلووات برق تولید کند 
که قیمت تمام شده آن به ازای هر ۱۰۰ 
کیلووات برق، بین دو تا دو و نیم میلیارد 
تومان است. این در حالیست که بخش 
اعظمــی از صنایع، بیــن ۱۰۰ تا ۲۰۰ 
کیلووات مصرف بــرق دارند و با ۲ تا ۵ 
میلیارد تومان سرمایه گذاری می توانند 
خود را از شرایطی که توزیع برق برایشان 

ایجاد کرده، خارج کنند.
وی با بیان اینکــه قطعی های مکرر 
اخیر، تولید را از انتفاع خارج کرده گفت: 
خانه صمت خراســان، به عنوان تشکل 
فراگیر حــوزه تولید، با هماهنگی یکی 
از بانکها یک طرح تســهیلاتی برای راه 
اندازی پنل های خورشیدی و تولید برق 
برای صنایع، برنامه ریزی کرده است که 
براساس آن، ۵۰ درصد سرمایه  مورد نیاز 
پنل ها، با کارمزد ۳درصد و به صورت ۵ 
ساله در بازه زمانی ۴۵ روزه، توسط بانک 

پرداخت می شود.

 اختصاص تسهیلات بانکی برای راه اندازی پنل های خورشیدی جهت تامین برق صنایع

 آیا بارگذاری پنل خورشیدی ناجی 
بخش صنعت می شود

تصمیم جدید مجلس درباره حقوق کارگران
اقتصادی مجلس  عضو کمیسیون 
از تدوین طرحی برای افزایش حقوق 
کارگران متناســب با تورم خبر داد و 
گفت که با توجــه به ابهام قانونی در 
افزایش حقوق کارگران متناســب با 
تــورم، طرح اصلاح مــاده ۴۱ قانون 
کار تدوین شد که در حال بررسی در 

کمیسیون اجتماعی است.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقــل از خبرآنلاین، میثم 
ظهوریــان اظهار کرد: طرح اصلاح ماده ۴۱ قانون کار چندی پیش در 
مجلس اعلام وصول شد که برای بررسی به کمیسیون تخصصی یعنی 
کمیسیون اجتماعی ارجاع داده شد؛ هدف از این طرح افزایش حقوق 

متناسب با تورم است.
وی در گفت وگو با ایسنا توضیح داد: طبق ماده ۴۱ قانون کار »باید 
افزایش حقوق با توجه به نرخ تورم انجام شود«؛ کلمه »با توجه« ابهام 
دارد به همین دلیل در ســال های گذشته به ویژه از سال ۱۳۹۷ و به 
غیر از سال ۱۴۰۱ عملا افزایش حقوق ها کمتر از نرخ تورم بوده است.

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یادآور شد: مثلا سال گذشته 
افزایش حقوق کارگران ۲۲ درصد با نرخ تورم ۴۵ درصد بود. تفســیر 
دولت این است که چون در قانون عبارت »با توجه« آمده، الزامی برای 
این کار وجود ندارد لذا ما سعی کردیم این ابهام را در قانون حل کنیم 
و ماده ۴۱ قانون کار اینگونه اصلاح شــود »افزایش حقوق حداقل به 

میزان نرخ تورم باشد«.
ظهوریان اضافه کرد: در صورت تصویب این قانون وقتی نرخ تورم ۴۵ 
درصد باشد حقوق کارگر هم باید ۴۵ درصد افزایش پیدا کند. انتظار 
می رود که با این اصلاحیه ابهام حقوقی رفع شود. این طرح بعد از اعلام 
وصول به کمیسیون تخصصی یعنی کمیسیون اجتماعی ارجاع شده، 
با آقای بابایی رئیس کمیسیون اجتماعی هم صحبت کردم و ان شاءالله 
بعد از بررسی موضوع به صحن علنی برای تصمیم گیری ارجاع می شود.

چرا افزایش حقوق کارکنان دولت متناسب با تورم نیست؟
وی دربــاره افزایش حقوق کارمندان دولــت گفت: موضوع افزایش 
حقوق کارمندان دولت متناســب با تورم در ماده ۱۲۵ قانون خدمات 
کشوری آمده است که طبق آن باید ضریب ریالی حقوق به میزان تورم 
افزایش پیدا کند لذا در این باره مشــکل قانونی برای کارکنان دولت 
وجود ندارد اما در بودجه اجرایی نمی شــود و مجلس باید از ابزارهای 

نظارتی استفاده کرده تا دولت مکلف به رعایت قانون شود.
این نماینده مجلس یادآور شــد: در بخشنامه اول مربوط به بودجه 
۱۴۰۴، ســازمان برنامه افزایش حقوق را ۲۰ درصد که در واقع باز هم 
ماده ۱۲۵ قانون خدمات کشــوری رعایت نشده است. البته استدلالی 
وجود دارد مبنی بر اینکه وقتی بودجه به تصویب می رسد بر قانون قبلی 
حاکم می شود منتها نظر ما این است که باید در لایحه بودجه ضوابط 

قانونی رعایت شود.

گرانی خودسرانه تخلف است
رئیس اتاق اصناف تهران گفت: مقرر 
شد جلسه ای مشترک با استانداری به 
عنــوان تنظیم گر شــورای آرد و نان 
بــا همراهی کارگــروه آرد و نان اتاق 
اصناف برگزار و در این جلسه قیمت 

نان قطعی شود.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« 
و به نقل از مهر حمیدرضا رســتگار، 

رئیس اتاق اصناف تهران اظهار کرد: پیرو موضوع مهم تصمیم گیری در 
مورد قیمت نان، هفته گذشته جلسه ای با حضور اتحادیه های مختلف 
از جمله اتحادیه نان ســنگگ، نان فانتزی، نان لواش و بربری برگزار و 
بررسی های انجام شده از سوی اتحادیه ها در مورد وزن و قیمت نان در 

جلسه مطرح شد.
وی عنوان کرد: مقرر شــد جلسه ای مشترک با استانداری به عنوان 
تنظیم گر شــورای آرد و نان با همراهی کارگروه آرد و نان اتاق اصناف 

برگزار و در این جلسه قیمت نان قطعی شود.
رئیس اتاق اصناف تهران با بیان اینکه احتمال تغییر در مســئولیت 
حوزه هــای مربوط بــه آرد و نان با توجه به تغییــر دولت وجود دارد، 
گفت: برای اینکه تصمیم در مورد قیمت نان پایدار باشد ممکن است 
جلسه مربوط به تعیین تکلیف قیمت با تأخیر برگزار شود تا تغییر در 

مسئولیت ها باعث تصمیم گیری جدید در این حوزه نشود.
رســتگار در ادامه تاکید کرد: به محض اتخاذ تصمیم جدید درباره 

قیمت نان، اطلاع رسانی عمومی انجام می شود.
وی در مورد افزایش قیمت نان در برخی از واحدهای صنفی، اظهار 
کرد: با توجه به اینکه مصوبه ای در این خصوص صادر نشــده و هنوز 
تصمیمی برای افزایش قیمت ها اتخاذ نشده، افزایش قیمت ها در حوزه 

نان غیرقانونی بوده و مورد تأیید نیست.

خبر

511/10آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظــر به دســتور مــواد او ۳ قانون تعییــن تکلیف 
وضعیــت اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
رســمی مصــوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شــماره 
 ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ مــورخ   ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۸۸۲
موضوع ماده یک قانون مذکور تصرفات متقاضی آقا/ 
خانم محمود بالندری نسبت به ششدانگ یک قطعه 
محوطه محصور مشتمل بر بنا به مساحت ۴۰۰ متر 
مربع قسمتی از پلاک - فرعی از ۶۰ اصلی واقع بخش 
۹ مشهد که )خریداری از حاج غلامحسین بالندری( 

تائید گردیده است . لذا به موجب ماده ۳ قانون تعین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیر 
الانتشــار و در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعلام 
شده اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 

محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت 
محــل تحویل دهد که در این صــورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه 
اعتــراض در مهلت قانونی واصل نگــردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت 
می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 
به دادگاه نیســت.م.الف ۳۰۵۳ تاریخ انتشار نوبت اول 

۱۴۰۳/۰۶/۰۸ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۶/۲۴ 
بهروز صائبی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه 5 مشهد
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بازگشت »ایکس« پس از قطعی موقتی
شــبکه اجتماعی »ایکس« پس از قطعی 
حدود یک ســاعته در شب سه شنبه، قابل 
دســترس شــد. به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، داده های وب سایت 
داون دتکتور که قطعی و اختلال ســایت ها 
و ســرویس ها را از طریق منابع مختلف از 
جمله گزارش کاربران رصد می کند، نشان 

داد کمتر از ۵۰۰ گزارش قطعی در آمریکا تا 
ساعت ۱۱ و ۴۶ دقیقه به وقت کرانه شرقی 
وجود داشت. در اوج اختلال در ساعت ۱۱ و 
۱۸ دقیقه بعدازظهر، بیش از ۳۶ هزار و ۵۰۰ 
گزارش ثبت شده بود. گزارش های اختلال 
در کانــادا و انگلیس از بیش از ۳۳۰۰ مورد 
و ۱۶۰۰ مورد، به کمتر از ۱۰۰ مورد رسید.

بر اســاس گزارش رویترز، علت این اختلال 
معلوم نشد و شــرکت »ایکس« هم در این 
باره توضیحی نداد. »ایکس« یا توییتر سابق 
پس از خریداری شدن توسط ایلان ماسک، 
با مشــکلات فنی مختلفی روبرو شده که 
شــامل عدم بالا آمدن سایت برای کاربران 

بوده است.

داریوش پیرنیاکان رئیس هیئت مدیره خانه 
موسیقی معتقد است یکی از مهمترین مطالبه 
اهالی موسیقی از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
این است که پای امضای خود مبنی برای انجام 
امورات موسیقی از جمله برگزاری کنسرت در 
شهرهای مختلف، انتشار آلبوم های موسیقی و 
حمایت از اهالی موسیقی در زمینه های مختلف 
بایستد و اگر نیروهای غیر مسئول در برگزاری 
کنسرت دخالت کردند؛ وزیر از مجوزی که امضا 

کرده دفاع کند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبر آنلایــن؛ داریوش پیرنیاکان رئیس هیئت 
مدیره خانه موسیقی، استاد دانشکده موسیقی 
و سرپرســت گروه شــهنازی، هم زمان با رای 
اعتماد مجلس شورای اسلامی به سید عباس 
صالحی به عنوان وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
در تازه تریــن گفت وگوی خود بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین، بخشی از انتظارات اهالی موسیقی 
را - به عنوان یک نوازنده چیره دست تار و سه تار 
و یک استادِ مسلم موسیقی در امر آموزشِ این 

هنر- مطرح کرد.
پیرنیاکان در ایــن گفت وگو انتظارات اهالی 
موسیقی را در سه محور حمایت وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از هنر موسیقی، همکاری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و وزارت علوم برای 
ســامان دادن به مؤسسات علمی و کاربردی و 
آموزشــی دارای مجوز از وزارت علوم در حوزه 
موســیقی و انتظارات اهالی موسیقی با توجه 
به تحولات پیش آمده در اجتماع و در راستای 
مطالبات مردمی مطرح کرد و تأکید داشت که 
ســید عباس صالحی به عنوان وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی دولت چهاردهم با اداره امور این 
وزارتخانــه در دولت دوازدهم از حیث تحولات 

ایجاد شده حضوری متفاوت خواهد بود. 
آقای پیرنیاکان با توجه به شناختی که از 

سید عباس صالحی به عنوان وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی دارید؛ حضور وی را با توجه 
به تغییرات ایجاد شده در سطح مطالبات 

اهالی هنر که بازتابی از خواسته های مردم 
است؛ چطور ارزیابی می کنید؟

خیلی بی تعارف و پوست کنده عرض می کنم 
که آقای صالحی انسانی خوب و دوست داشتنی 
اســت و در دوره ای که وزیر بود، بسیار خاکی 
و افتاده بود؛ اما این ویژگی های مثبت الزاماً به 
معنای توانایی همه جانبۀ اداره مسئولیت محوله 
نیست. از همین رو معتقدم که ایشان باید تسلط 
ویــژه ای روی مدیران میانــی و معاونان خود 
داشته باشد تا بتواند معدلی از مجموع انتظارات 
را برآورده و به واســطه آنها اجرا کند. با همین 
دیدگاه، اعتقاد دارم درباره انتخاب مدیران میانی 
و معاونان هر یک از هنرهای تحت مدیریت خود 
باید از نهادهای صنفی مربوطه مشورت بگیرد. 
زیرا بدون مشورت صنف نمی توان کاری از پیش 

برد.
لغو مجوز برگزاری کنسرت ها توسط عوامل 
غیرمسئول یکی از مسائلی است که اهالی 
موسیقی را همواره آزرده است. در این 

بخش چه انتظاراتی دارید؟
مهمتریــن انتظار ما، ایســتادگی و حمایت 
وزیر از مجوزی است که پای آن را مهر و امضا 
کرده است و هیچ فرد و یا نهادِ غیرمسئول حق 
ندارد خودسرانه مانع برگزاری کنسرت شود و 
اگر وزیر قدرت اجرایی داشته باشد یا باید پای 

امضای خود بایســتد و یا اینکه اســتعفا دهد. 
بنده به شخصه آقای صالحی را دوست دارم و 
خوشحالم وزیر دولت چهاردهم شده است؛ اما 
باید در نظر داشته باشد که روزگار فرق کرده و 
باید بهتر از دوران تصدی خود در زمان روحانی 
عمل کند. چون مطالبات اهالی هنر نسبت به 

دولت یازدهم بیشتر است.  
موضوع نشان دادن ساز در تلویزیون، بعد از 
چهل وپنج سال هنوز حل نشــده است و این 
مهم یکی از خواست های مردم و اهالی موسیقی 
است. فکر نمی کنید این موضوع باید به شکل 
مطالبه ای جدی از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

مطرح شود؟
به اعتقاد من سند ملیّ موسیقی که اخیراً در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده 
در این موضوع خاص می تواند گره گشــا باشد. 
البته موضوع ممانعت از لغو مجوزهای مختلف از 
جمله مجوز کنسرت ها و همچنین نشان دادن 
ســاز در صدا و سیما هم در این سند آمده که 
وزیر ارشاد باید ضمانت اجرایی آنها را پیگیری 

نماید.
آیا این موضوع در گذشته مطرح نشده بود؟

مســئله نشــان دادن ساز از رســانه ملیّ از 
موضوعات همیشه مطرح شده اهالی موسیقی 
بوده؛ منتها شاید هیچ زمان به مطالبه تبدیل 
نشــده بود. ببینید در ســال ۱۳۸۲ زمانی که 
آقای احمد مسجدجامعی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلاکی بود از ما دعوت کرد به عنوان نمایندگان 
هنر موسیقی در یک نشست خصوصی با رهبری 
درباره این هنر صحبت کنیم و به همین ترتیب 
از دیگر هنرمندان هم دعوت شده بود تا در این 
جلســه شرکت کنند و من هم پذیرفتم که در 
این جلسه شرکت کنم. بعد که رفتیم متوجه 
شدم جلسه خصوصی در کار نبوده و یک دیدار 
عمومی است که ما را هم به عنوان هنرمند در 
صف اول نشــاندند. هریک از هنرمندان تئاتر و 
سینما درباره رشته های تخصصی خود صحبت 
کردند و من دیدم که جفا اســت در موقعیت 
پیش آمــده درباره موســیقی صحبت نکنم. 
در آن صحبــت اولین نکته انتقادی که مطرح 
کردم همین موضوع بود که بعدها این صحبت 
از تلویزیون پخش شــد و کتاب هم شد. در آن 
جلسه تاکید کردم که صداوسیما موسیقی را به 
ابتذال کشانده است و آنچه به عنوان موسیقی 

از رادیو و تلویزیون پخش می شــود، تیشه به 
ریشۀ موسیقی زده است و این مهم را با زمان 
قبل از انقلاب مقایسه کردم و گفتم هیچ کدام 
از هنرمندان سرشناس موسیقی حاضر نیستند 
در رادیو و تلویزیون حضور داشــته باشند و از 
سوی دیگر مردم در تلویزیون ساز زدن هنرمند 
را نمی بینند؛ ولی زمانی که به کنسرت می روند 
ســاز و نوازنده را از نزدیــک می بینند. آیا این 
تناقض نیست؟ چه اتفاقی می افتد که ساز زدن 
و تماشای آن در کنسرت ها حرام نیست؟ ولی 
تصویر ســاز در تلویزیون حرام اســت؟ این در 
حالی اســت که مدام حرف از تهاجم فرهنگی 
می زنیم، ولی با این روش جلوی اشاعه فرهنگ 

اصیل ایرانی را گرفته ایم.
برگردیم به سند ملّی موسیقی. فکر می کنید 

مفاد موجود در این سند می تواند مسئله 
نشان دادن تصویر ساز در تلویزیون را حل 

و فصل کند؟
سند ملیّ موسیقی در شورای عالی فرهنگی 
انقلاب اســلامی  تصویب شده و باید در همین 
دولت اجرا شود. در واقع بخشی از مطالبات ما 
از دولت چهاردهم معطوف به همین مســائل 
اســت و امیدوارم آقای پزشــکیان این اراده را 
به خرج بدهد تــا امور هنر به اهالی فرهنگ و 
هنر سپرده شود.  اگر این کار را بکند می توان 
امیدوار بــود. ضمن اینکــه رئیس جمهور در 
شورای سیاست گذاری تلویزیون نماینده دارد و 
این موضوع را باید به عنوان یک مطالبه جدی 
بیان کنند. زیرا این مطالبه شــخصی نیست و 
مصوب شــورای عالی انقلاب فرهنگی است و 

لازم الاجرا است.
اســتاد پیرنیاکان به عنــوان رئیس هیئت 
مدیره خانه  موســیقی احتمالاً اطــلاع دارید 
خانه موســیقی به عنوان یک مرجع رسمی، تا 
چه اندازه در تدوین ســند ملیّ موسیقی نقش 

داشته است.
خیلی. ببینید بسیاری از هنرمندان در نوشتن 
این سند حضور داشتند و نقطه نظرهای خود را 
هنگام برگزاری جلسات کمیته فرهنگی شورای 
عالی موسیقی به ریاست آقای ایمانی خوشخو 
مطرح می کردند و اساســاً آقای نوربخش عضو 
کمیته هنری شــورای انقــلاب فرهنگی بوده 
و حتی چندین جلســه از این کمیته در خانه 
موسیقی برگزار شد. به این ترتیب خیلی مراوده 

داشتیم. در این راستا دوستان ما انتقادهایی به 
این ســند ملیّ در حوزه موسیقی داشتند که 
هریک محترم اســت و جای بررسی دارد. اما 
هــر موضوعی یک قدم اول و پلــه اولی دارد و 
اگر این سند مصوب، فرصت بررسی و اجرایی 
شدن بدست آورد، خواهید دید که نکات بسیار 
خوبی در آن لحاظ شده است. تجربه چند سال 
اخیر نشــان داد که نمی توان جلوی مطالبات 
را گرفت. زیرا مردم خالصانه دلســوز این آب و 
خاک هستند و اگر تلاش خانواده ها و هنرمندان 
نبود، فرهنگ موسیقی ایرانی فراموش می شد؛ 
ولی خوشــبختانه مردم خیلی از این فرهنگ 
پشتیبانی کردند تا جایی که شاهد استعدادهای 
درخشان در جشــنواره جوان از نقاط مختلف 

ایران هستیم.
بحث آموزش یکی از فاکتورهای مهم در 

حفظ هنر موسیقی است. با توجه به کسوت 
استادی در این زمینه، این مقوله را چطور 

ارزیابی می کنید؟
خوشــبختانه موضوع آموزش گســتردگی 
خوبی دارد و امروزه شاهد هستیم که حتی در 
شهرستان های کوچک نیز  آموزشگاه موسیقی 
وجود دارد و در تهران هم حدود هزار آموزشگاه 
موســیقی وجود دارد که این گستردگی نشان 
از اســتقبال اقشــار مختلف بــرای یادگیری 
هنر موســیقی است. منتها بنده به عنوان یک 
موزیسین، یک نگرانی عمده و یک ناهماهنگی 
در آموزش موســیقی می بینم که در این راستا 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی با هماهنگی 
نهادهای متولی موســیقی و هم چنین وزارت 

علوم باید این امر را سامان دهند.
*چگونه؟

ببینید در حال حاضر مؤسسه هایی به نام کار و 
دانش و یا دانشکده های علمی وکاربردی وجود 
دارند که خروجی های نابلدی در رشــته های 
هنری از جمله موســیقی دارند و چون در این 
حوزه با هنرجوهای جوان سر و کار دارم، ارزیابی 
می کنم که اکثر هنرجویانی که از این مؤسسات 
بیرون آمده اند، اندازه یک هنرجو که تنها سه ماه 
در آموزشگاه دوره دیده نمی توانند ساز بزنند و 
این موضوعی است که باید وزرات علوم و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با هماهنگی و هم فکری 
یکدیگر به آن رسیدگی کنند و این موضوع مهم 

قطعاً یکی از مطالبات ما خواهد بود.

آقای پیرنیاکان به عنوان آخرین ســؤال که 
اتفاقاً به نوعی آموزشی هم محسوب می شود؛ 
تارنوازی شما و دیگر هنرمندان چگونه تشخص 
پیدا می کند که امضاهای هریک از بزرگان پای 
آن اســت. به این معنا که هر یک از اساتید تار 
در دستگاه ماهور می زنند؛ اما ماهورنوازی استاد 
پیرنیــاکان با ماهورنوازی علیــزاده و یا لطفی 

متفاوت است.
هر فردی در نوازندگی باید به بیان خود برسد 
و رسیدن به این بیان مراحلی دارد. یک مرحله 
زمانی است که شاگرد تکنیک مواد درسی را یاد 
می گیرد و در مرحله دیگر حتماً باید از اســتاد 
خود و اساتید دیگر تقلید کند و در  مرحله سوم 
باید سراغ آثار قدما برود و از آنها نیز تقلید کند. 
ببینید شیوه درس دادن من این است هر فردی 
که برای آموزش نزد مــن می آید، حداقل ۱۰ 
سال پیشم می ماند. به این ترتیب که هنرآموز 
یک دوره ردیف ها را آموزش می بیند و بعد که 
تمام می شود، دوباره بر می گردیم و ریزه کاری ها 
را یاد می گیرد و تمرین می کند و من هم همراه 
با او ســاز می زنم و جزئیــات را یاد می دهم و 
بعد به دوره عالی می رســد که در این دوره به 
بازسازی یا بازنوازی می رسیم و تمامی مکتب ها 
و شــیوه های تارنوازی نوازندگان صاحب سبک 
از آقاحسینقلی خان گرفته تا درویش خان را با 
شاگرد کار می کنم و بعد به شهنازی، نی داود، 
یحیی خان زرپنجه می رســیم و کارهای آقای 
شهناز، بیگجه خوانی را حتماً بازسازی می کنیم 

و آنقدر تکرار می کنم تا ملکه ذهن شود.
پس چگونه است که لحن برخی از نوازندگان 
جوان در همان آموخته های خود می ماند و به 

شیوه تبدیل نمی شود؟
چون در تقلید می مانند. ببینید آقای علیزاده، 
آقــای لطفی، آقای طلایی و  بنده همدوره هم 
و شاگرد آقای شهنازی بودیم؛ اما هیچ کدام از 
ما مثل آقای شــهنازی ساز نمی زنیم و هریک 
شــیوه خاص خودمان را داریــم. این در حالی 
اســت که همه ما هم در مکتب آقای شهنازی 
با شــیوه های متفاوت ســاز می زنیم و به بیان 
شخصی خود رسیده ایم. این موضوع را از زاویه 
دیگری بررســی می کنم: شــما اگر رمان های 
جلال آل احمد را بــا رمان های بزرگ علوی و 
یا محمود دولت آبادی مقایســه کنید، متوجه 
می شوید که همه رمان می نویسند ولی ساختار 
و شیوه بیان و جمله بندی آنها با یکدیگر متفاوت 
است. اما متاسفانه بعد از نسل ما اغلب به ورطه 
تقلید افتاده اند. در نتیجه این می شود که مثلا 
شاگردان حسین علیزاده همه می خواهند مانند 
او ساز بزنند و شــاگردان لطفی هم به همین 

ترتیب.
در زمینــه آواز هم همینطور اســت. به این 
معنا که آقای شــجریان قله ای ایجاد کرده که 
آوازخوان های جــوان همه می خواهند مثل او 
بخوانند. یک بار یکی از ایــن آوازه خوان ها در 
تالار وحدت داشــت مثل شجریان می خواند و 
من کنار ایشان نشسته بودم که گفت دلم تنگ 
شده برای شنیدن آوازی که مثل من نخواند که 
این موضوع  مهمی است. آثار خوانندگان قدیم 
را گوش دهید متوجه می شوید که قوامی یک 
جور می خواند، خوانسازی یکجور دیگر و ایرج و 
گلپایگانی یک جور متفاوت می خواندند؛ چون 
به زبان و بیان خود رســیدند. ماندن در مرحلۀ 
تقلید، به دلیل کار نکردن و غوره نشــده مویز 

شدن است.

مهم ترین مطالبه رئیس هیئت مدیره خانه موسیقی؛

وزیر از مجوزهای امضا شده دفاع کند
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۶ اثر تاریخی در شهرستان خواف مرمت شد
کل  اداره   میراث فرهنگــی  معــاون 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان خراسان رضوی گفت: عملیات مرمت 
۶ بنای تاریخی شهرســتان خــواف در این 
اســتان پایان یافت. به گزارش صبح امروز 
احســان زهره وندی افزود: در ســال جاری 

از محل اعتبارات اســتانی مبلغ ۱۳ میلیارد 
ریال به  منظــور مرمت این بناهای تاریخی 
اختصاص یافته اســت. وی ادامه داد: بدین 
منظور عملیات مرمت آب انبار فایندر، مسجد 
ملک زوزن، مسجد سلامی، کوشک سلامی، 
آب انبار ســیجاوند و آسباد سنگان در حال 

انجام اســت. معاون میراث فرهنگی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان خراســان رضوی اظهار کرد: در حال 
حاضر مرمت جداره، بندکشی بدنه، کف سازی 
معبر، دوخت و دوز ترک ها و بهسازی بام این 

بناهای تاریخی در حال اجرا است.

ان
اس

خر

 عضو شورای اســلامی شهر مشهد 
گفت: امروز بایــد در خصوص ارتقای 
فرهنــگ میزبانی، شــهر نجف را الگو 
قرار داد. همانطور که فرهنگ میزبانی 
در ایام اربعین از سوی میزبانان عراقی 
به شایستگی جا افتاده و با همه وجود 
از زائران امام حســین)ع( در این ایام 
بایــد این فرهنگ  پذیرایی می کنند، 
در دهه پایانی ماه صفر نیز در مشــهد 

ترویج و گسترش یابد.
به گــزارش صلح امروز بــه نقل از 
ایســنا حســن موحدیان در خصوص 
تحقق میزبانــی مطلوب از زائران دهه 
پایانی صفر در مشــهد اظهار کرد: در 
مباحث فرهنگــی باید گفت که کلان 
شهر مشــهد به عنوان یک کلان شهر 
مذهبی در سطح ملی و فراملی اثرگذار 
اســت و زائری که به مشــهد می آید 
توشــه معنوی می گیرد. ضمن اینکه 
اثرگــذاری کار فرهنگی زمانبر بوده و 

باید استمرار داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه مشهد یک شهر 
خدماتی اســت، افزود: امروز می بینیم 
نیشــابور با ۶۰۰۰ ســال قدمت هنوز 
جمعیتش به نیم میلیون نفر نمی رسد 

اما مشهد با اینکه قدمت آن از نیشابور 
کمتر است حدود ۶ میلیون جمعیت را 
در خود جای داده است. همچنین ۵۲ 
درصد از هتل های ایران در مشهد قرار 
دارد و این به برکت وجود بارگاه منور 
رضوی و وجود مقدس علی بن موســی 

الرضا)ع( است.
بــه میزبانی  با اشــاره  موحدیــان 
شایسته از زائران در سه روز پایان ماه 
صفر تصریح کرد: تنهــا ۳۶۵ روز در 
سال سه روز پایان صفر برای میزبانی 
از زائران امام رضا)ع( باید این فرهنگ 

جا بیفتد تا مردم مشهد همه امکاناتی 
که در اختیار دارند را در اختیار زائران 

قرار دهند.
اســلامی شهر مشهد  عضو شورای 
بیان کــرد: باید در ســه روز آخر ماه 
صفــر طــوری فرهنــگ میزبانی در 
بین شــهروندان مشــهدی جا بیفتد 
که خانه هر مشــهدی تبدیل به بیت 
امام  از  بــرای میزبانی  جوادالائمه)ع( 

رضا)ع( شود.
وی افــزود: در این خصــوص باید 
کار فرهنگــی صورت گیــرد که البته 
هم اکنون این کار از ســوی مسئولان 
ذی ربط در حال انجام است و اقدامات 
خوبی هم در این راستا صورت گرفته 

است.
وی تصریــح کــرد: امــروز باید در 
ارتقــای فرهنــگ میزبانی،  خصوص 
شهر نجف را الگو قرار داد همانطور که 
فرهنگ میزبانی در ایام اربعین از سوی 
میزبانان عراقی به شایستگی جا افتاده 
و با همه وجود از زائران امام حسین)ع( 
در این ایام پذیرایی می کنند. باید این 
فرهنگ در دهه پایانی ماه صفر نیز در 

مشهد ترویج و گسترش یابد.

عضو شورای اسلامی شهر مطرح کرد:

نجف الگوی ارتقای فرهنگ میزبانی مشهد 
تورم سالانه خراسان رضوی ۴۲.۹ درصد 

است

 معاون آمار و اطلاعات ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان 
رضوی گفت: میزان تورم سالانه در این استان ۴۲.۹ درصد است و 

خراسان رضوی در این زمینه رتبه نوزدهم کشور را دارد.
به گزارش صبح امروز ســید هادی حســینی  با اعلام این خبر 

افزود: میزان تورم سالانه در کشور ۴۰.۷ درصد اعلام شده است.
وی بیــان کرد: میــزان تورم نقطه به نقطــه )درصد تغییر عدد 
شــاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل( خراسان رضوی در 
مرداد ماه امسال ۳۲.۸ درصد بوده که نسبت به ماه قبل از آن یک 
درصد افزایش داشته است.معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی خراسان رضوی ادامه داد: میزان تورم نقطه به نقطه 
کشــور در این ماه ۳۱.۶ درصد بوده است، خراسان رضوی در این 

بخش رتبه بیست و دوم را دارد.
وی میزان تورم ماهانه )درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت 
به ماه قبل( خراســان رضوی در مردادماه امسال را ۲ درصد ذکر و 
بیان کرد: میزان تورم ماهانه شــهری خراسان رضوی ۱.۲ درصد و 

میزان تورم ماهانه روستایی استان ۱.۹ درصد است.
حســینی ادامه داد: ۳۰ درصد از هزینه های خانوار در خراسان 
رضــوی مربوط به حوزه خوراکی هــا و ۷۰ درصد مربوط به حوزه 
غیرخوراکی ها اســت، طبق تصمیمی که در کارگروه تنظیم بازار 
استان گرفته شده است، از این پس میزان افزایش یا کاهش قیمت 
اقلام بر اساس اعلام داده های سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 

سنجیده می شود.
وی گفت: میزان تورم از جمله موضوعاتی است که برداشت های 
مختلفی از آن می شــود و برخی آن را با قدرت خرید مردم برابر 
می دانند، لذا از این پس اطلاعات قیمتی کالاها با میزان تورم که 

از سوی این سازمان اعلام می شود، سنجیده خواهد شد.

حرکت سه هزار زائر پیاده امام رضا)ع( 
در جاده های خراسان رضوی

 رییس پلیس راه خراسان رضوی گفت: سه هزار زائر پیاده امام 
رضا )ع( در قالب ۳۲ کاروان در جاده های این اســتان به ســمت 

مشهد در حرکت هستند.
به گزارش صبح امروز سرهنگ حسین میش مست  افزود: این 
کاروان های زائر پیاده در مسیرهای شمال، جنوب و غرب استان 

خراسان رضوی به سمت مشهد در حال تردد هستند.
وی تاکید کــرد: با توجه به افزایش تعــداد کاروان های پیاده 
در جاده های اســتان خراســان رضوی، رانندگان با دقت بالا در 

مسیرها تردد کنند.
رییس پلیس راه خراســان رضوی ادامه داد: تمهیدات انتظامی 
و ترافیکی از روز شــنبه دهم شهریورماه در جاده های استان اجرا 

خواهد شد.
ســرهنگ میش مســت گفت: اکنون ترافیک در ورودی های 
استان و ورودی های مشــهد به خصوص در مسیر آزادراه شهید 

شوشتری و بزرگراه پیام اعظم )ص( پرحجم است.
طبق پیش بینی ها نزدیک به ۵۰۰ هزار زائر پیاده در دهه آخر 

صفر وارد مشهد خواهند شد.

خبر

اســتاندار و رئیس ســتاد اجرایی 
خدمات سفر زائران خراسان رضوی 
گفت: براســاس برنامه ریــزی انجام 
شــده، تکمیل ظرفیت مراکز اقامتی 
نزدیک حرم مطهر رضوی در اولویت 

قرار دارد.
به گزارش صبح امــروز یعقوبعلی 
نظری افزود: بــا توجه به پیش بینی 
و تدارک بــرای اقامت بیش از ۹۸۵ 
هزار نفر زائر در شــهر شــبانه روز، 
آمادگی مناسبی در این زمینه وجود 
دارد و کمبــودی برای اقامت زائران 

نداریم.
اســتاندار و رئیس ســتاد اجرایی 
خدمات سفر زائران خراسان رضوی 
ادامه داد: مراکز اسکان نزدیک حرم 
مطهر در اولویت قرار دارند و پس از 
اقامتی  تکمیل ظرفیت آن ها، مراکز 
مورد  بعدی ظرفیتشان  در لایه های 

استفاده قرار خواهد گرفت.
واحدهای  برای  تاکید کرد:  نظری 
اقامتی رســمی، موقت و اضطراری 
مسئولی مشــخص تعیین شده تا با 
تقســیم کار، نظارت و خدمات دهی 

تسهیل شود.
او با اشــاره تامین ناوگان حمل و 
اظهار کــرد: پیش بینی  زائران  نقل 
نــاوگان برگشــت زائــران یکی از 
مهم تریــن چالش هــای پیش روی 
ماســت که بــا توجه بــه این که 

ناوگان تدارک دیده شده، باید یک 
طرف از مسیر را بدون مسافر تردد 
با  بنابراین مانند سال گذشته  کند، 
افزایــش کرایه حمل و نقل، ناوگان 
را  نیاز  مــورد  )اتوبوس(  جــاده ای 
تامین می کنیم البته از ظرفیت های 
ملی و دیگر اســتان نیز اســتفاده 

خواهد شد.
اســتاندار و رئیس ســتاد اجرایی 
خدمات سفر زائران خراسان رضوی 
بر ضــرورت تامیــن نیازمندی ها و 
خدمات اطــراف حــرم تاکید کرد 
و گفــت: کنترل بــازار و مدیریت 
اصنــاف به اتحادیه هــای تخصصی 
تاثیرگذاری  شــاهد  تا  شود  واگذار 

باشیم. بیشتری 
برنامه ریزی های  با اشاره به  نظری 
خدمات  اجرایی  ســتاد  کمیته های 
سفر اســتان برای میزبانی از زائران 
در دهــه آخر صفر گفــت: آمادگی 
کامل برای میزبانی از زائران در دهه 

آخر صفر وجود دارد.

استاندار خراسان رضوی :
تکمیل ظرفیت مراکز اقامتی اطراف 

حرم مطهر رضوی در اولویت است



7
پنجشنبه 8 شهریور 1403/  سال هفتم /  شماره 1846

Vol.3.No.1846 /  Agust 29.2024

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

مدیر کل سابق دفتر جمعیت و سرشماری 
مرکز آمار ایران با اشاره به ضرورت توجه قانون 
جوانی جمعیت به مباحث فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی گفت: برآوردها حاکی از سقط ۱۰۰۰ 

جنین در روز است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، نشست بررسی ابعاد »قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت« با حضور علی اکبر 
محزون مدیر کل ســابق دفتر جمعیت و سر 
شماری مرکز آمار ایران و انسیه کتابچی معاون 
برنامه ریزی پایش و ارزیابی عملکرد دبیرخانه 
ستاد جوانی جمعیت به صورت برخط برگزار 

شد.
محزون مدیر کل ســابق دفتــر جمعیت و 
سرشماری مرکز آمار ایران در خصوص ضرورت 
تدوین ایــن قانون گفت: در ســال های اخیر 
احساس شــد که نیاز به تغییر وجود داد و از 
سیاست های کاهش فرزندآوری باید جلوگیری 
شود. جمعیت کشور اکنون در یک فرصتی قرار 
دارد که به آن پنجره جمعیتی گفته می شود. 
در بسیاری از کشورها چند دهه طول می کشد 
تا جمعیت کاهش پیدا کند. اما ما تقریباً ۲ تا ۳ 
دهــه از زمان را رد کرده ایم و کلًا ۲ دهه دیگر 
فرصت باقی مانده اســت و شاخص های ما به 

سطح بحرانی نزدیک شده است.
وی افزود: بنا بر اعلام سازمان آمار جمعیت 
ما امــروز ۸۵ میلیون و ۶۰۰ اســت خود این 
جمعیت ساختاری داد. اکثریت این جمعیت به 
صورت میان ســال و جوانان هستند و در واقع 
بازه جوانی را رد کرده اند. سن کار میزان ۱۵ تا 
۶۴ سال است که اگر دو نیمه ۱۵ تا ۳۰ سال 
و ۳۰ تا ۶۴ ســال در نظر بگیریم در کشور ما 

اکنون نیمه دوم غلبه کرده است.
محزون در ادامه اظهار داشت: در حال حاضر 
۴۵ درصد جمعیت ما در فاز ۳۰ تا ۶۴ ســال 
قرار دارد. قبل از سال ۷۵ بیش از ۴۰ درصد در 
بازه سنی زیر ۱۵ سال بود. یعنی قشر کودک 
و نوجوانی که بعد در ســال های ۷۵ تا ۹۰ در 
فاز جوانی بودند، از ســال ۹۰ بــه بعد در فاز 
میان سالی قرار دارند. داخل خود این جمعیت 
آن ظرفیت و پتانســیل که بخواهد خودش را 

بازسازی کند هم دچار چالش شده است.
نرخ باروری در کشور پایین تر از سطح 

جانشینی است
محزون با اشاره به بحث شاخص باروری کل 
گفت: متوســط تعداد فرزندی که به ازای هر 
خانم به دنیا می آمد در چند دهه قبل بین ۶ تا 
۷ فرزند بود. یک سطحی داریم به اسم سطح 
جانشینی جمعیت که اگر دو فرزند جایگزین 
پدر و مادر شوند می گوئیم جایگزینی جمعیت 
اتفاق افتاده و لب مرز اســت. ۰.۱ هم به دلیل 
احتمال مرگ و میر فرزندان اضافه می شــود 
بنابراین سطح جانشینی در دنیا ۲.۱ است. نرخ 
باروری ما از این سطح جایگزینی و خط قرمز 

هم عبور کردیم و پایین تر هستیم.
وی در ادامــه گفت: از ایــن حدود ۲ فرزند 
حتــی کم تر حدود ۱.۶ فرزند به ازای هر خانم 
ایرانی در کشور داریم. این یعنی ما در سال های 
بعد جایگزینی جمعیت را نخواهیم داشــت و 
جمعیت میان سال سن سالمندی را رد می کند 
و ســاختارهای اجتماعی، فرهنگی، سیاسی، 

اقتصادی باید برای آن آمادگی داشته باشند.
محزون بــا تاکید بر اینکــه جمعیت بالای 
شــصت ســال ما حدود ۱۰ درصد است بیان 
کرد: در چند دهه آینده ممکن اســت به ۳۰ 
درصد برســد. یعنی حدود ۳ برابر و من بعید 
می دانم که ساختار جامعه ما برای این مسئله 
آمادگی داشته باشند. برای به تعادل رساندن 
ساختار سنی باید هرم جمعیتی را به گونه ای 
تنظیم کنیم که ســطوح جایگزینی به حالت 

تعادل خود برگردد.
مدیر کل سابق دفتر جمعیت بیان کرد: اگر 
زمانی گفته می شــد که جامعه ما برای تعداد 
فرزند بالا آمادگی ندارد و باید برایش آمادگی 
ایجاد کنیم الان باید بگوییم که جامعه ما برای 

تعداد ســالمند بالا آمادگی ندارد و باید برای 
آن ایجاد آمادگی کنیم. بنابراین سیاست ها و 
قانون هایی باید در دستور کار قرار گیرد که ما 

اثر بخشی آن را ببینیم.
محزون در ادامه با اشــاره به اینکه ۳۰ تا ۳۵ 
درصــد از قانون جوانی جمعیت در طی این ۳ 
سال اجرا شده است گفت: بودجه و اعتبار این 
قانون ۵ تا ۶ ماه است که در جای خود نشسته 
اســت اما به هر حال این قانون ۳ ســال است 
که ابلاغ شــده. نتایج این قانون نشان می دهد 
که توانسته اثربخشــی لازم و نتایج رو به جلو 

داشته باشد.
شیب نزولی تعداد موالید سالانه متوقف 

شده است
محزون در ادامه گفت: در فضای مجازی یک 
سری بحث های سطحی اتفاق می افتد که واقعاً 
تحلیل کارشناسی نیست. مثلاً مطرح می کنند 
که آمار میزان تولد در سال ۱۴۰۱ از ۱ میلیون 
و ۷۵ هــزار به ۱ میلیون و ۵۷ هزار در ســال 
۱۴۰۲ رسید. پس این قانون به درد نمی خورد 
و نتوانست خوب کار کند در حالی که این نوع 

تحلیل درست نیست.
وی در ادامه به میزان پیشرفت قانون اشاره 
کرد و اظهار داشت: آمار موالید ما در ۱۵ استان 
افزایشی بود. عدد کل در کشور به تنهایی کافی 
نیست. شیب نزولی شدید موالید متوقف شد. 
نکته بعدی درباره سهم فرزندان سوم و چهارم 
در این آمار اســت. طبق آمار سه ماهه نخست 
امسال آمار فرزندان سوم روند افزایشی داشته 

است.
محزون همچنین بیان کرد: مثلًا در ســال 
۱۴۰۰ این آمــار ۱۵.۵ درصد بود. در ســال 
۱۴۰۱ بــه ۱۶.۵ درصد و در ســال ۱۴۰۲ به 
۱۷.۸ درصــد و در همیــن ۳ ماهه نخســت 
امســال ۱۸.۳۷ درصد رســید. این یک روند 
افزایشــی بود. فرزند چهارم از سال ۱۴۰۰ به 
ترتیب میــزان ۳.۸ درصــد، ۴.۲ درصد، ۵.۲ 
درصد، ۵.۵۶ درصد و فرزند پنجم ۱.۳ درصد، 
۱.۷ درصد، ۲.۱ درصد و ۲.۳۶ بوده است. این 
آمارهایی اســت که نباید چشم مان را روی آن 

ببندیم.
وی در خصــوص آمار موالید مــادران بیان 
کرد: این آمار در گروه ســنی ۳۵ تا ۳۹ سال 
افزایشــی بوده و در حدود ۵۳۷۸ مورد بود که 
حداقل در ۹ ماهه گذشته افزایش داشته است. 
آن هم در بازه ســنی که توصیه به فرزندآوری 
نمی شد. چون گفته می شد بازه سنی بارداری 
پرخطر است در حالی خانم در سنین بالاتر هم 
با مراقبت بیشــتر باردار شود. از این رو تغییر 
برخی مفاهیم و عبارات بخشنامه شد. اما این 
افزایش با یک برنامه راهبردی اتفاق افتاد. حتی 

در گروه سنی بعدی یعنی بین ۴۰ تا ۴۵ سال 
هم ما ۳۸۰۰ تا افزایش موالید داشتیم. پس این 
نشان می دهد که با یک تغییر نگاه و راهکار در 
عین شناسایی مسائل موجود می شود کارهای 

مهمی انجام داد.
توجه قانون جوانی جمعیت به مباحث 

فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی
محزون همچنین گفت: اجرای ۳۵ درصد از 
قانون مسئله کمی نیست. این ها واقعیت هایی 
در آمار کلان دولتی است که موجب می شود 
که این حرکت را ادامه دهیم. دولت جدید اگر 
می خواهند این مسئله را پیگیری کنند نباید 
نگاه ناامیدانه داشته باشند. خروجی این قانون 

خودش را نشان می دهد.
محزون در ادامه به مســئله مشــوق ها در 
قانون اشــاره کرد: از بین ۷۳ ماده این قانون، 
۲۹ ماده اش مربوط به مشوق ها و مسائل مالی 
بود. دست اندرکاران منتظر تخصیص اعتبار و 
بودجه نماندند. از هر ظرفیتی و حتی از بودجه 
جاری هر دستگاه کمک گرفتند. در واقع زمانی 
که نهاد یا دستگاه امکان مالی آن را داشت جزو 

وظایف این دستگاه بود و به آن ابلاغ شد.
وی مشــوق ها را در این آمار مؤثری دانست 
و بیان کرد: اثربخشــی مشوق ها متفاوت بوده 
اســت. البته مشــوق های دیگری باید در نظر 
گرفته شود. در قانون مشوق های مالی و زمین 
و این ها را بیشتر برای فرزند سوم به بعد در نظر 
گرفته اند. مشوق های فرزند اول و دوم جا دارد 

که تقویت شود.
وی افزود: ۱۶ ماده از این قانون درباره بحث 
مشاوره، فرهنگ سازی و آموزش های تخصصی 
است. مشــاوره به خانواده ها و افرادی که باید 
این تصمیم را درباره آینده خودشان و جامعه 
بگیرند. در مــورد اینکه تنها بودن، فرزندان را 
از نظر روان شــناختی با چه آسیب هایی رو به 
رو می کند نیاز به آگاه سازی وجود داشت. ۱۷ 
ماده اقدامات اصلاحی و سلبی که نیاز به اصلاح 
داشته است مانند سقط جنین را در نظر گرفته 

است.
محزون با اشاره بر تحقیقی که تحت عنوان 
پیمایش زندگی خانوادگی جهاد دانشــگاهی 
انجام شــده اســت بیان کرد: ایــن تحقیق 
نگرانی هــای خانواده را احصا کرده اســت. به 
هر حال برای آینده فرزندشان نگران هستند. 
ســخت بودن تربیت فرزند، مســائل مالی و 

نگرانی هایی از این دست را بررسی کرده اند.
مدیر کل ســابق دفتر جمعیت گفت: کسی 
منکر واقعیت های موجود و مشکلات اقتصادی 
نیســت. قانون گذار اول حمایــت از خانواده را 
مطرح کرد و به سراغ کسانی رفت که خودشان 
تمایل به فرزندآوری داشــتند و بعد به سراغ 

ســاختارها و جوانی جمعیت رفت. این طرح 
جوانی جمعیت یک پیغام داشت که کسانی که 
می خواهند فرزنددار شوند قانون گذار از آن ها با 

طرح های اقتصادی حمایت می کند.
وی افزود: مشکل مردم عموماً گره های ذهنی 
اســت که با فرهنگ سازی حل می شود. اینکه 
فرزند آن ها بدون خواهر و برادر نمی تواند سالم 
رشد کند و با چه مشکلاتی رو به رو خواهد شد 
و به طور کلی پازل ذهنی افراد را نشان می دهد 
که کجاها مشکلاتی وجود دارد. باید نقطه زنی 
کنیم و مشکلات را حل کنیم. باید کاری کنیم 
کــه خانواده ها اعتماد کنند و با این حمایت ها 
باید تشــویق و ترغیب شــوند. حاکمیت باید 

نسبت به مسئولیت های خود پاسخگو باشد.
مسائل فرهنگی بر اقتصادی اولویت دارد

محزون همچنین در خصوص کفایت قانون 
جوانی جمعیت در جلوگیری از بســته شدن 
پنجره جمعیت اظهار داشــت: ایــن اتفاقات 
دلگرم کننده است ولی کافی نیست. زیرا یک 
جریان شتابنده کاهشی در مقابل وجود دارد. 
ما فرصت هایی هم داریم. یکی اینکه کشور ما 
یک فرهنگ خانواده دوســت است. آمار نشان 
می دهد خانواده های ما متوسط به داشتن سه 
فرزنــد تمایل دارند. و ایــن خود یک ظرفیت 

است.
وی افزود: میزان موالید در خانم های در سن 
باروری که در دنیا ۱۵ تا ۴۹ سال در نظر گرفته 
می شود نهایتاً تا سال ۱۴۰۸ افزایشی است بعد 
از آن کاهشی می شود. برای خانم های در بازه 
ســنی بهتر برای باروری یعنی ۲۰ تا ۳۴ سال 
روند نزولی شــروع شده اســت و هر سال از 
جمعیت خانم های این بازه سنی برای بارداری 

کم می شود.
وی تاکید کرد: جریان مقابل هم کار می کند 
که القا می کنــد که فرزندآوری مزاحم تحرک 
اجتماعی افراد اســت و فرصت را از کســانی 
که می خواهند موقعیت شــغلی، تحصیلی و 
اجتماعی خودشــان را بالاتر ببرند را از آن ها 
می گیرد. در حالی که فــرد می تواند در عین 
چند فرزندی تحرک اجتماعی مدنظر را داشته 

باشد.
محزون با اشــاره به اینکــه جریان دیگری 
هم وجود دارد که خانــواده را دچار یک ابهام 
شــناختی می کند و تعریف دیگری از خانواده 
ارائه می دهد اظهار داشت: جنبش جهانی تعهد 
به خانواده که رئیس جمهور شهید مطرح کرد 
در راستای ورود جهانی به این موضوع بود. زیرا 
نقش هــای خانواده را دارند جا به جا می کنند. 
ســاده ترین مصداق آن این اســت که حیوان 

خانگی را جایگزین فرزند کنند.
وی همچنیــن گفــت: بنابراین بــا وجود 

تلاش هایی که شــده قانون جــای بهتر اجرا 
شــدن دارد ولی باور و اراده ملی کار را به ثمر 
می رساند و تصمیم گیر و سیاست گذار و بودجه 
تا خود خانواده ها باید همراه شوند. از این رو کار 
اقتصادی و فرهنگی را در کنار هم ببینیم کار 
فرهنگی اولویت بیشــتری دارد. زیرا با بررسی 
آمار فرزندآوری در مناطق برخوردارتر متوجه 
می شویم که صرفاً مسائل اقتصادی نمی تواند 

مؤثرتر باشد.
سقط ۱۰۰۰ جنین در روز از عوامل مهم 

کاهنده جمعیت
وی در خصوص سقط جنین و اثر جلوگیری 
از آن در افزایش جمعیت گفت: در مطالعه ای 
به نام پیمایش ســلامت و جمعیت که مرکز 
آمار ایــران انجام داده عوامل کاهنده باروری و 
مدل هایش احصا شده است. این پژوهش ۹۶ 
شاخص را مطرح می کند که ۴ مورد آن مدنظر 

ما است.
محزون در ادامه افزود: این ۴ شاخص بحث 
ازدواج، وسایل پیشــگیری از بارداری، نازایی 
موقت بعد از زایمان و بحث شــاخص ســقط 
جنین اســت. عدد هر کدام از این شاخص ها 
را به دســت آمده اســت. اثر کاهنــده ازدواج 
۳۵ درصد است. شاخص وسایل پیشگیری از 
باروری ۶۶ درصد و سقط جنین هم ۲۱ درصد 

نرخ باروری را کاهش می دهد.
وی در خصوص سقط جنین گفت: ۳۴.۵۷ 
درصد از ولادت های کشــورمان سقط جنین 
اتفاق می افتد. یعنی اگر حدوداً یک میلیون و 
۱۰۰ هزارتایی میزان تولدها در کشور ما اتفاق 
بیفتد حدود ۳۸۵ هزار ســقط در سال را این 
مدل برآورد می کنــد. حالا مدل های مختلف 
عددهای متفاوتی می دهند. روزی ۱۰۰۰ سقط 
جنین عدد کمی نیست. همین عدد را اگر بر 
تعداد تولد ما اضافه می شد دیگر دغدغه سطح 

جانشین با تولد نداشتیم.
محــزون همچنین گفت: باید یک شــوک 
داده شــود. گروه هایــی دارنــد در این زمینه 
آگاهی بخشی می کنند و افراد را از عواقب کار 
خودشــان و از فوایدی که عدم انجام این کار 
دارد مطلع می کنند. کار صرفاً با قانون درست 
نمی شــود و باید کار چهره بــه چهره و محله 
محور کار کرد و مشــارکت خــوب خانواده را 
داشــته باشد. فناوری هم می تواند کمک کند. 
مردمی ســازی این موضوع به پایداری اثرات 

کمک می کند.

لزوم حمایت دولت از اجرای درست قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت

محزون در ادامه بیان کرد: در این زمینه دو 
چیز داریم که قبلًا نداشتیم موضوع جمعیت 
قبلاً متولی نداشــت دبیرخانه ستاد جمعیت 
امــروز وظایفــی در قالب تهیــه طرح های و 
پیگیری مصوبــات دارد و متولی این موضوع 
است. پس دبیرخانه باید جایگاه مناسبی داشته 
باشد جهت پیگیری تا بتواند اهرم لازم را برای 
پیگیری و اجرا و به کارگیری بودجه کار داشته 

باشد.
وی افزود: مبحث دیگری که قبلًا نداشــتیم 
و الان داریم بحث رصد اســت. این قانون روی 
بحث رصد تأکید دارد. بحــث پایش زمانی و 
مکانی مستمر تغییرات جمعیت ملی در سطح 
اســتانی و شهرستانی با مشــارکت مرکز آمار 

اتفاق می افتد.
وی خاطر نشــان کرد: نهایتــاً این اعتقاد و 
باور در مســئولین به وجود آمده است. در این 
دولت شــخص دکتر پزشــکیان خودشان در 
کمیسیون بهداشت شاهد و ناظر فرآیند تدوین 
و حتی بحث های قبل از قانون بوده اند. اگر این 
را بــه عنوان یک نقطه قــوت در نظر بگیریم 
انتظار می رود با ایــن اعتقاد و باور تا جایی که 
می شــود جایگاه متناسب، تصمیمات دقیق و 
حمایت های لازم به عمل آید تا کار به سرانجام 
برســد و حرکت مبارکی که شــروع شده و با 

حمایت ادامه پیدا کند.

مدیر کل سابق دفتر جمعیت و سرشماری مرکز آمار ایران خبر داد؛

عهسقط ۱۰۰۰ جنین در روز
جام
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک رشتخوار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۳۶۵۰۰۰۳۰۵ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک رشتخوار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای علیرضا قاسمی 
فرزند رمضان به شماره شناسنامه ۱۶ صادره از رشتخوار در یک قطعه زمین 
مشتمل بر اعیان به مساحت ۱۱۰۰ مترمربع پلاک ندارد فرعی از ۶۴ اصلی 
واقع در اراضی کت بخش سه تربت حیدریه خریداری از مالک رسمی ورثه 
عباس حق گذار محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 

نوبت اول: ۱۴۰۳/۵/۲۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۸ م.الف۱۴۰۳۶۰
جواد خزائی- رئیس ثبت اسناد و املاک رشتخوار

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تایباد 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۱۵۰۰۱۳۷۰ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک  تایبــاد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای 
اویس  گاورسی  جوزقانی به شناســنامه شماره ۰۷۴۰۰۵۵۲۳۲ کد ملی 
۰۷۴۰۰۵۵۲۳۲ صادره تایباد فرزند عبدالرحیم در ششدانگ یکباب منزل 
به مســاحت ۲۰۴/۴۰ متر مربع پلاک شــماره ۱۸۳/۱۶۱۶ فرعی از ۲۵۱ 
اصلی واقع در خراســان رضوی بخش ۱۴ مشهد حوزه ثبت ملک تایباد و 
از محل قسمتی از مالکیت آقای عبدالکریم تیموری باخرزی  و قسمتی از 
پلاک محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 

نوبت اول: ۱۴۰۳/۵/۲۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۸ م.الف۵۲۶
 رسول طاهری زاده- رئیس ثبت اسناد و املاک تایباد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین وضعیت ثبتی زمین و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد ۱ و ۳ 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب  ۱۳۹۰/۰۹/۲۰  و برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۲۰۰۰۰۱۴۴  
مــورخ ۱۴۰۳/۰۵/۱۳  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک بجســتان تصرفــات مالکانه بالا معارض 
متقاضی آقای حســین فرازی بجســتانی به شناسنامه شماره ۲۱ کدملی 
۵۶۲۹۷۹۵۹۷۱  صادره بجســتان  فرزند محمد در ســه دانگ مشــاع از 
ششــدانگ یکباب منزل مسکونی به مســاحت ۲۹۰ متر مربع از تمامت 
ششــدانگ پلاک ثبتی  ۱۱۳۶ فرعی از یک اصلی واقع در بخش دو گناباد 
حوزه ثبت  ملک بجستان خریداری مع الواسطه از محل مالکیت سه دانگ 
مشــاع از ششدانگ آقای خداداد حسینی ثبت شده ذیل صفحه  ۶۶ دفتر 
املاک جلد ۲۲۹ محرز  گردیده اســت.لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئیــن نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت بــه فاصله ۱۵ روز از طریق این 
روزنامه   کثیرالنتشــار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند. 
معتــرض باید ظرف یک  ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت  به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 

ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراضی در مهلت قانونی واصل نگردد 
یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به  دادگاه عمومی محل را ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. م.الف ۳۵۵ تاریخ انتشار نوبت اول : 

۱۴۰۳/۵/۲۳ تاریخ انتشار دوم : ۱۴۰۳/۰۶/۰۸ 
مجید طیبی-رئیس ثبت اسناد و املاک بجستان

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۵۶۷۸ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مریم اشجعی 
فرزند علی به شــماره شناســنامه ۲۱۶۶صادره از تربت حیدریه در یکباب 
ساختمان به مساحت ۱۵۰/۷۷ متر مربع قسمتی از پلاک۲۰۶۸ مجزا شده از 
۳۶۸  فرعی از اراضی دیزقند پلاک۲۳۱ اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان 
رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه  خریداری مع الواســطه از 
مالک رسمی رضا ملوکی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .تاریخ انتشار 

نوبت اول: ۱۴۰۳/۵/۲۳. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۸ م.الف۴۰۱
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۳۱۸ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم محبوبه 
فرخنده فرزند عید محمد بشماره شناسنامه ۴۱۷ صادره از فریمان دریک 
باب خانه  به مســاحت  ۱۰۲۷/۴۸ متر مربع  پلاک  فرعی از ۲۵۹ اصلی 
واقع در بخش ۱۳  خریداری از  مالک رســمی آقای علی محمد فرخنده 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت 

اول: ۱۴۰۳/۶/۸. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۲۴م.الف۱۱۵
حسین مهرجو – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۳۱۶ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ملیحه دهار 
فرزند محمد حســن بشماره شناسنامه ۱۳۸۳ صادره از مشهد دریک باب 
خانه به مســاحت ۸۰۸/۸۲ متر مربع  پلاک  فرعی از  ۲۵۹ اصلی واقع در 
بخش ۱۳ خریداری  از مالک رســمی  آقای علــی محمد فرخنده محرز 
گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت 
اول: ۱۴۰۳/۰۶/۰۸. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۲۴م.الف۱۱۴

حسین مهرجو – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۳۱۵ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد حسن 
دهار فرزند علی حســن بشماره شناسنامه ۴۰۸۰ صادره از فریمان دریک 
باب خانه به مساحت  ۶۷۴/۵۶ متر مربع  پلاک  فرعی از ۲۵۹ اصلی واقع 
در بخش ۱۳ خریداری  از  مالک رســمی آقای علی محمد فرخنده محرز 
گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت 

اول: ۱۴۰۳/۰۶/۰۸. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۶/۲۴م.الف۱۱۳
حسین مهرجو – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۵۱۷۸ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای 
مهدی صباغی فرزند محمد ابراهیم بشــماره شناسنامه ۳۶۴۳۲ صادره از 
تربت حیدریه در یکباب ســاختمان به مساحت ۷۳/۷۰ متر مربع قسمتی 
از پلاک ۴۲۵ فرعی از اراضی دیزقند پلاک ۲۳۱ اصلی دهستان اربعه واقع 
در خراســان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از 
حسن بختیاری احدی از ورثه مالک رسمی علی محمد بختیاری دیزقندی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف ۴۱۳ تاریخ 

انتشار نوبت۱۴۰۳/۰۶/۰۸ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۶/۲۴
سید امین موسوی-رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/9اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 برابر رای اصلاحی شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۶۴۲۱ در رای شــماره 

۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۱۲۰۱۷۹۵۳ اشتباهی به شرح زیر صورت گرفته است:
انتقال ملک از مالک رسمی محمد ربیع جلالی نوری )احدی از ورثه سیمین 
جلالی نوری ( به متقاضی داشــته که به شرح ذیل اصلاح میگردد .انتقال 
ملک از مالک رسمی از ورثه محمد ربیع جلالی نوری )خانم سیمین جلال 
نــوری مقدار ۱۶۰۱.۶۴ متر مربع ( و )عباس جلال نوری مقدار ۱۰۱۳.۴۶ 
مترمربع( به متقاضی )سیمین جلال نوری( داشته در پلاک ۸۲ اصلی بخش 
دو کاشــمر لذا به منظور اطلاع عموم آگهی میشود در صورتیکه اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت یک ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م 

الف ۲۸۳ - شناسه  ۱۷۶۹۷۰۳
 تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۶/۰۸      

 احمد جهانگیر -رئیس ثبت اسناد کاشمر


